
 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  17 de juliol de 2012 21:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2012/6 
  
PRESIDENT    l·lm. IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                

                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      CUERVO IBOS VICTOR 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                      BELLA REDONDO XAVIER 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR 
                                        

     SECRETARI                  BOADELLA VERGES JULI 
     INTERVENTORA acctal  CUSTODIO MURILLO MERCÈ                                     
 
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament 
Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en 
l'ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2012/5 Ordinària 29/05/2012 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de les Juntes de Govern 
Local  
3.- Aprovar el compte general de l'exercici de 2011 
4.- Aprovació inicial de la modificació del P.G. per a la implementació d'usos terciaris 
al centre comercial 



5.- Aprovació definitiva de l'ordenança de notificacions electròniques 
6.- Aprovació inicial ordenança d'intervenció ambiental, de seguretat i salut pública   
7.- Aprovació inicial ordenança intervenció en espectacles públics i activitats 
recreatives 
8.- Aprovació inicial de l'ordenança de convivència i civisme 
9.- Proposta d'adhesió a l'any europeu de l'envelliment  actiu 
10.- Ratificació moció de suport a les entitats d’inserció laboral  per a garantir la  
      continuïtat dels seus serveis  
11.- Assumptes sobrevinguts 
12.- Precs i Preguntes 

 
1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària 
de 29 de maig de 2012. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 660 del dia 25 de maig de 2012 al 876  del 
dia 13 de juliol de 2012.  Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern 
Local adoptats en sessions dels dies 29 de maig, 5, 12, 19, 26 de juny, 3 i 10 de 
juliol de 2012. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
3.-  APROVACIÓ COMPTE GENERAL DE L’EXERCICI 2011 
ATÈS que en data 10 de maig de 2012, la Comissió Especial de Comptes va acordar 
per unanimitat informar favorablement el Compte General d’aquest Ajuntament, 
corresponent a l’exercici 2011, formada pels documents establerts a l’article 209 del 
Text refós de la llei 39/1988, reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per RDL 
2/2004. 
ATÈS que s’ha exposat al públic en forma i terminis establerts a l’article 212.4 del 
Text refós de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, i havent-se publicat edicte al  
Butlletí Oficial de la Província de 18 de maig de 2012, sense que durant el termini 
d’exposició al públic s’hagi produït cap reclamació. 
Al Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció dels acords següent: 
ACORD: 
PRIMER.- Aprovar el Compte General de l’Ajuntament de l’exercici 2011. 
SEGON.- Trametre a la Sindicatura de Comptes l’expedient del Compte General de 
l’Ajuntament de l’exercici 2011, de conformitat amb allò que prescriu l’article 212.5 
de la normativa abans esmentada, en el termini establert, per tal que realitzi la 
fiscalització externa de la Corporació. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposa el regidor d’Economia Sr. Oscar Lomas, PSC, tot dient que el 
que fem ara es aprovar definitivament el compte general. És a dir, el tancament d’un 
exercici té dos parts: 
1.- Liquidació del pressupost: que és la part més política on s’explica què i com s’ha 
gastat i que no s’ha gastat 
2.- El compte general, que és el tancament tècnic de l’exercici. Per tant, el que es 
vota és si el compte general reflexa l’imatge fidel de la situació econòmica, financera 
i patrimonial de l’Ajuntament. 
El compte general s’ajusta a allò que preveu els articles 208 i 209 de la llei 
d’hisendes locals, i està integrat pel balanç, compte de resultats, la liquidació del 
pressupost i la memòria, document que amplia i comenta la informació continguda 
en els altres tres documents. 



Desprès de la formulació del compte general pels serveis econòmics, posteriorment 
van ser presentats i aprovats per la Comissió Especial de Comptes. Acte seguit es va 
procedir a la publicació en el BOP i posterior exposició durant el període de 15 dies 
hàbils, acceptant-se reclamacions durant el mateix termini i vuit dies mes. 
Vist que s’ha superat el període i no hi hagut al·legacions, correspon ara al ple de la 
Corporació l’aprovació definitiva dels comptes generals de l’exercici del 2011, i 
posteriorment trametre la documentació al Tribunal de Cuentas i a la Sindicatura de 
Comptes 
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere, i diu que en el ple de 20 de setembre de 
2011 es va presentar l’aprovació del compte general del 2010, en aquella ocasió el 
nostre grup municipals els hi va votar a favor per dos motius; 1.- varem pensar que 
calia donar una nova oportunitat  al nou equip de govern per tal que reaccionessin, a 
ningú li agrada tancar un pressupost amb un dèficit de 652.000 euros, i menys quan 
es el quart any consecutiu de dèficit. Hi pensàvem que aixó seria suficient perquè  es 
posessin mans a l’obra, encara que fos tard, la crisi feia dos anys que es mostrava en 
tota la seva cruesa. 2.- Varem considerar que era millor no posar més llenya al foc, 
ja arribaria el moment de veure si havien pres nota en la confecció del pressupostos 
del 2012 i en el rendiment de contes de tancament del 2011. Està clar que de poc va 
servir, tal com en reiterades ocasions ens ha marcat el regidor Sr. Lomas el compte 
general és el tancament tècnic de l’exercici  hi ha de reflectir la imatge fidel de la 
situació econòmica financera i patrimonial de l’Ajuntament, Molt possiblement el 
present tancament s’ajusta a allò que preveu els articles 208 i 209 de la llei 
d’hisendes locals, tècnicament no tenim res a discutir, del contrari ja s’haguessin 
presentat les pertinents al·legacions. On hem de mostrar el nostre complert desacord 
i ens porta a votar en contra del tancament del 2011 és la interpretació interessada 
de la imatge fidel del nostre Ajuntament  que en fa l’equip de govern i el nostre 
Alcalde. En darreres declaracions a l’Actual deia: hi havia una cosa decisiva que 
sabíem que calia assolir durant aquest primer any de manat l’equilibri pressupostari, 
venim d’un pressupost del 2010 que vam tancar amb 600.000 € negatius, aquest 
2011 calia fer un gran esforç  per equilibrar-lo, i de fer van acabar tancant el 
pressupost en positiu en 12.000 €, i aixó ha de ser la línia a seguir, hem de mantenir 
aquest equilibri pressupostari i per tant aconseguir sanejar molt més del que ja esta 
sanejat l’ajuntament en els pròxims quatre anys, així ho vam declarar a l’Actual, 
però nosaltres, la  imatge fidel que recullen els números del 2011 es molt  diferent i 
ens dol que s’intenti enganyar a la ciutadania declarant que cal aconseguir sanejar 
molt més del que ja està sanejat l’Ajuntament. 
El tancament del 2011 ens mostra una imatge bastant mes crua del que se’ns vol fer 
creure, primer a 31 de desembre de 2011 devien 24 milions als bancs i 12 milions als 
proveïdors, un deute del 150 per cent, aixó només un Ajuntament sanejat. Segon a 
31 de desembre de 2010 havíem gastat 1.153.235,25 € per sobre del pressupost o 
sense que hi hagués partida pressupostària assignada, és a dir aquestes despeses no 
es van comptabilitzar com a tals en el 2010 i van quedar pel 2011, tècnicament el 
dèficit del 2010 era 652.000, realment a 31 de desembre de 2011 les despeses que 
no hi ha cabut en el pressupost  han passat de 1.153.235,25 € a 1.963.000 €, no 
anem bé així no s’equilibra un pressupost. 3.- El deute acumulat amb els proveïdors 
a 31 de desembre de 2011 de més de 12 milions d’euros no tant sols ha posat en 
risc la viabilitat econòmica de molts negocis i de llocs de treballs, sinó que ens ha 
obligat a demanar 7.300.000 € de crèdit ICO del Govern de Madrid, endeutant 
encara més el nostre Ajuntament. 
4.- Els saldos de dubtós cobrament pugen a 712.000 €, la gent ja no pot fer front a 
tanta pressió fiscal, i aixó que en el 2011 varen congelar l’IVI, era any d’eleccions, ja 
veurem que passa  en el 2012 amb l’increment del 17% de l’IVI, el nou impost del 
clavegueram, la pujada del 10% de la recollida de la brossa, etc.. Si en el 2012, ha 



estat necessari posar la pressió fiscal, d’aquesta manera no serà que en el 2011 les 
coses no van anar tant bé com ens volen fer creure.  
Per tot aixó el nostre grup no els hi votarà a favor aquest tancament, si ens 
necessiten ja saben on som i podem comptar amb nosaltres, però no vulguin  que 
ens quedem de braços creuats quan volen fer creure a la ciutadania que el 2011 es 
varen fer els deures. 
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio, per dir que es presenta a votació el tancament 
de l’exercici de l’any 2011, se tracta d’uns comptes o pressupostos aprovats l’any 
2010, període en el que aquest partit no tenia representació, és per aixó que al no 
haver participat en al seva elaboració tampoc podem prendre part en el tancament 
del mateix. Hem tingut l’oportunitat d’analitzar algunes partides i volem dir que és 
sorprenen la gran despesa que te aquest Ajuntament. No podem votar a favor d’una 
situació de comptes o balanços en els que s’hagi hagut de justificar el seu 
desquadrament al Govern central per sol·licitar un nou préstec, el pla d’ajust. Per tot 
aixó manifestem els nostre vot en contra amb la secreta esperança que hagin après 
alguna cosa en aquests darreres mesos, i per que no, en el proper tancament aquest 
grup municipal pugui votar-hi favorablement. 
S’obra un torn de replica, el Sr. Oscar Lomas,  PSC, intervé per contestar la 
intervenció de CiU i diu que, es veritat que en els darrers hi ha hagut una situació de 
dèficit igual que en el conjunt del país, i que es preveu que en conjunt de país 
probablement fins el 2015 existeixi aquest dèficit, aixó no exclou que es treballi i que 
es posin mes mesures adient per tal de solucionar aquesta situació. Tot i aixó aquest 
fet de traspassar factures d’un any a l’altra és una situació que s’arrossega en el 
temps. El primer compte general que vaig defensar l’any 2007 i que feia referència a 
l’any anterior, l’import era molt similar al que vostè ara comenta, era d’1.925.000 € 
en factures que es van traspassar d’un any a l’altre. Si el que volem veure l’exercici 
2011 dir que per saber realment l’execució hauríem de treure d’aquest pressupost 
aquelles factures que es van imputar de l’any anterior i haurien de sumar-hi les 
baixes d’ingressos que corresponent a anys anteriors però que s’han declarar en 
aquest exercici. Fent aquest càlcul estaríem en la situació d’equilibri 
d’aproximadament uns 55.000 euros. Aixó no treu que és una situació a regularitzar i 
que en el ple del mes de març quan es va aprovar el Pla d’ajuts, una de les 
característiques que permetia aquest pla d’ajust  era regularitzar aquesta situació i 
per tant posar el comptador a zero i ser conscients que a partir d’ara la situació ha 
de ser diferent.  
Intervé el Sr. Agustí Sampere,  per CiU afegint que potser si que l’any 2006 potser 
si que es va trobar 1.125.000 €, però en principi vostès van entrar perquè pretenien 
fer-ho millor, i quan tenen  1.963.000 € gaire millor no ho deuen estar fent. I segona 
qüestió, un exercici que provoca tenir que demanar un crèdit ICO de 7.300.000 
euros no és un exercici bo. 
Torna a intervenir el Sr. Oscar Lomas, PSC , dient que l’any 2006 aquest país no 
estava en la crisis que estem en aquest noment, però això no treu que s’hagin 
d’optimitzar les administracions i per tant s`hagin de mirar de solucionar els 
problemes, son moments diferents però l’objectiu  ha de ser el mateix l’any 2006 que 
en aquest  i en aixó estem treballant. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      TRETZE        (13) dels regidors del PSC   
 Vots en contra:   VUIT            ( 8)  dels regidors de CiU, PP i Altraveu 

           Abstencions   :   CAP          
 
4.- APROVACIÓ INICIAL DE LA MODIFICACIÓ DEL P.G. PER A LA  
      IMPLEMENTACIÓ  D’USOS TERCIARIS AL CENTRE COMERCIAL 



ATÈS que com a conseqüència del Programa d’orientació d’Equipaments Comercials i 
del seu Pla d’actuació aprovat per l’Ajuntament el 27 de març de 2003, el Pla General 
d’Ordenació de Castellar del Vallès (PGO), va regular, mitjançant una modificació 
puntual del mateix, els usos al centre de la Vila, restringint-ne diversos en favor dels 
usos estrictament comercials i de restauració. 
La modificació puntual de la normativa del PGO per regular la implantació de l’ús 
comercial en el centre comercial de la Vila, MPPGO 8, és vigent des del 9 de juliol de 
2004, en què es va publicar al DOGC. 
ATÈS que  es després de nou anys de vigència de la regulació esmentada, s’ha 
considerat convenient revisar-la per adaptar-la a l’actual situació econòmica, i a 
l’actual regulació del Pla Territorial Metropolità de Barcelona (PTMB) aprovat el 2010, 
i en el qual castellar del Vallès es troba inclòs. 
ATÈS que ha estat redactat pels serveis tècnics municipals la modificació puntual del 
PGO identificada amb el número 17 que afecta a la normativa del Pla General per a la 
implantació d’usos terciaris al Centre Comercial. 
Vistos els articles 9 del PGO, i 96, 97 i 98 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, 
pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, modificat per la Llei 3/2012, 
del 22 de febrer (TRLU). 
ATES que la competència per a l’adopció del present acord és del Ple de l’Ajuntament 
d’acord amb el que estableix l’art. 22.2c) i 47.2.m) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
Reguladora de Bases del Règim Local. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació puntual del PGO identificada amb el 
número 17 que afecta a la normativa del Pla General per a la implantació d’usos 
terciaris al centre comercial. 
SEGON.-  Sotmetre a informació pública pel termini d’un mes a comptar des de 
l’endemà de la darrera publicació obligatòria, en el BOP, en un diari d’àmplia difusió, 
en el tauler d’anuncis de l’ajuntament i per mitjans telemàtics. 
TERCER.- Sol·licitar de manera simultània, de conformitat amb l’art. 85.5 del TRLU, 
informe als organismes afectats. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el regidor d’urbanisme Sr. Aleix Canalis, PSC. L’objectiu 
d’aquesta  Modificació Puntual de la Normativa del Pla General d’Ordenació Urbana, 
que serà la 17, és adequar els usos comercials del centre urbà, admetent de nou 
determinades activitats que van ser objecte de restricció fa uns anys.  
L’actual regulació del PGO, que es deriva de la modificació puntual numero 8 de l’any 
2004, protegeix la implantació d’activitats comercials i de restauració en el centre 
urbà mitjançant la restricció de la implantació d’oficines de bancs, caixes i altres 
entitats financeres, així com entitats asseguradores, empreses de treball temporal  i  
agències d’intermediació immobiliària. 
Aquestes activitats produïen un efecte limitador d’implantació o d’expulsió d’altres 
activitats, principalment comerç i restauració, degut al major preu que aquestes 
entitats financeres podien arribar a pagar pels lloguers dels locals d’aquestes zones. 
La concentració d’aquest tipus d’activitat en el centre comercial de la vila, juntament 
amb la limitació horària en el seu funcionament produïa una desertització d’activitat 
en els franges horàries de màxima afluència comercial que incidia negativament 
sobre el conjunt del teixit comercial. 
L’ esmentada restricció es va implantar en el PGO com a conseqüència de l’aplicació 
del Programa d’Orientació d’Equipaments Comercials (POEC) i del seu Pla d’actuació 
aprovat per l’Ajuntament el 27 de març de 2003. 
L’àmbit afectat cobria la zona compresa entre: 

- Plaça del Calissó 



- Carrer Torras 
- Carrer Colom  
- Passeig (tram entre Dr. Rovira i C/ Major) 
- Ctra. Sentmenat (tram entre Pl. Cal Calissó i C/ Pere d’Ullastre) 
- Carrer Montcada (tram entre Ctra. Sentmenat i Av. Sant esteve) 
- Carrer Sala Boadella 
- Carrer Hospital (entre C/ Montcada i C/ Sala Boadella) 

En l’actualitat però,  la situació socio-econòmica i el marc normatiu són molt 
diferents.  
D’una banda, la crisi econòmica i especialment la crisi immobiliària, ha tret sentit 
aquesta restricció atès que actualment no es dóna la preponderància de les activitats 
de serveis en el centre urbà  i es considera que amb l’oferta existent poden conviure  
ambdues activitats, les comercials i les activitats, d’oficines o terciàries, sense que es 
produeixi cap efecte negatiu en la vida comercial de la ciutat.  
D’altra banda, el nou escenari legal, derivat de l’aplicació de la Directiva 
2006/123/CE i de la seva transposició al Decret Llei 1/2009, del 22 de desembre, 
d’ordenació dels equipaments comercials, deixa fora de la llei l’establiment de 
qualsevol restricció o limitació en l’establiment de determinades activitats dins el 
casc urbà. 
Així doncs, desprès de nou anys de vigència de la regulació esmentada, i amb la 
voluntat de no continuar limitat qualsevol activitat econòmica que es vulgui a dur 
dins el nostre casc urbà,  s’ha considerat convenient revisar-la per adaptar-la a 
l’actual situació econòmica i també al nou marc legislatiu que deixa aquest aspecte 
del nostre Pla General sense cobertura legal. 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras, Fem una mica d’història, en el ple 
extraordinari del 27 de març de 2003, per unanimitat, es va donar el vist i plau a 
l’aprovació inicial del POEC (Programa d’Orientació per als Equipaments Comercials) 
Aquella aprovació inicial en aplicació de l’article 16.1 de la Llei 17/2000 de 29 de 
desembre, deia que correspon als Ajuntaments elaborar programes d’adaptació per 
als equipaments comercials amb la finalitat d’orientar la seva ubicació a les 
necessitats dels consumidors.  
Aquella normativa aplicava als establiments amb una superfície de venda inferior als 
1.300 m2. A l’acord també es posava de relleu que el comerç local era considerat un 
factor clau en l’activitat econòmica de la població i que calia adaptar l’oferta a les 
necessitats de la demanda de la població.  
En definitiva, un Pla que concretava quins tipus d’equipaments comercials, i a quins 
llocs, necessitava la nostre població. De comú acord amb l’Associació de Comerciants 
es va concretar el sector del centre de la vila on es podien ubicar els equipaments 
comercials i també els usos que es limitaven.  
Com a conseqüència de l’aprovació inicial d’aquell programa, es va fer una 
modificació puntual del PGO (Pla General d’Ordenació Urbana) de Castellar del Vallès 
restringint varis usos en favor dels estrictament comercials i de restauració. Per 
exemple, hi havia una limitació en la implantació de: Bancs, Caixes d’Estalvis, 
Entitats Financeres, Entitats Asseguradores, ETT i Agències d’Intermediació 
Immobiliària en les plantes baixes de varis carrers del centre de la vila.  
Nou anys desprès d’aquella normativa, el nostre grup municipal arriba a la conclusió 
que hi ha dos factors que motiven el fet de que es porti avui a aprovació la 
modificació del PGO (Pla General d’Ordenació Urbana):  
Primer.- Hi ha un nou marc legal, un marc normatiu, orientat a dinamitzar els sectors 
comercials i de serveis, i abandonar les restriccions abans comentades.  
Segon.- La crisi econòmica i immobiliària ha tret sentit a aquestes restriccions. Per 
tant, totes les ofertes tant les que són més purament comercials com les que no ho 
són, a partir d’ara, podran conviure.  El vot del nostre grup municipal serà favorable 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 



 
5.- APROVCIÓ DEFINITIVA DE L’ORDENANÇA DE NOTIFICACIONS  
      ELECTRÒNIQUES 
ATÈS que el desenvolupament de les Tecnologies de la Informació i la Comunicació 
en les dues darreres dècades ha comportat l’aparició d’un nou entorn anomenat, 
societat de la informació i del coneixement,  a on el paper dels poders públics es 
cabdal en la promoció del desenvolupament de la societat de la informació i el 
coneixement, garantint els drets de la ciutadania i la cohesió social. 
Atès que la introducció de les eines TIC’s en l’organització administrativa ha portat 
aquests darrers anys a posicionar a les administracions públiques –i especialment a 
les administracions locals com administracions més properes a la ciutadania- en la 
direcció d’aprofundir en els principis que l’ordenament jurídic administratiu ha recollit 
tradicionalment: eficàcia i eficiència en l'actuació administrativa, de coordinació i, de 
forma molt rellevant pel que fa a aquest text, de transparència i millor servei a la 
ciutadania. 
En aquest sentit, l’aprovació d’aquesta Ordenança pretén garantir un ús efectiu de 
les eines electròniques per a millorar la seva actuació administrativa i serveis que té 
encomanats, facilitar les relacions amb la ciutadania, les empreses i d’altres 
administracions públiques i entitats i, en definitiva, propiciar un millor exercici dels 
seus drets i deures. 
ATÈS que l'entrada en vigor de la Llei 11/2007, de 22 de juny, d'accés electrònic dels 
ciutadans i les ciutadanes als serveis públics, implica un canvi qualitatiu. La nova Llei 
s'articula fonamentalment entorn de dos eixos: el dret dels ciutadans i les ciutadanes 
a comunicar-se amb les administracions públiques per mitjans electrònics i l'obligació 
d'aquestes de dotar-se dels mitjans i dels sistemes que permetin l'exercici d'aquest 
dret. 
ATÈS també  la normativa aprovada pel Parlament de Catalunya relativa a l 
desenvolupament dem l’administració electrònica, d’una banda, mitjançant el 
reforçament de la incorporació dels mitjans electrònics al procediment administratiu 
d’aplicació tant a l’Administració de la Generalitat com a l’Administració local regulat 
a la Llei 26/2010, del 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de les 
administracions públiques de Catalunya, i, d’altra banda, l’impuls dels mecanismes 
de coordinació i cooperació interadministrativa així com de la difusió de la informació 
regulats a la Llei 29/2010, del 3 d’agost, de l’ús dels mitjans electrònics al sector 
públic de Catalunya. 
ATÈS que l'Ordenança té per objecte la regulació de la utilització de les eines de la 
societat de la informació i el coneixement en les relacions jurídic administratives 
entre els ciutadans i les ciutadanes i el conjunt de l'Administració municipal, incloent-
hi la consulta de la informació administrativa, la de les dades en poder de 
l'Administració municipal i la realització de tràmits i procediments per mitjans 
electrònics.  Amb aquest objectiu, en la norma municipal, els tràmits i els 
procediments seran accessibles per via electrònica, d'acord amb criteris d'eficàcia, 
economia i eficiència.  En aquest procés d’incorporació, es posaran en marxa els 
components i els mòduls comuns de l’administració electrònica, com són el registre, 
la seu electrònica, la notificació, l’arxiu, etcètera. 
En aquest sentit, es dóna entitat jurídica al Catàleg de tràmits i procediments 
accessibles per mitjans electrònics, que es difondrà a través de la seu electrònica. A 
tal efecte, l’Ordenança incorpora dos annexes, el primer referit als tràmits i gestions 
que estan disponibles electrònicament al web municipal i el segon, es refereix als 
tràmits municipals que actualment poden realitzar-se amb d’altres administracions 
públiques, empreses i professionals mitjançant serveis electrònics d’accés restringit.  
Vist que l’ordenança fou aprovada inicialment pel Ple del dia 30 de març de 2012, 
exposada al públic a partir de la publicació de l’edicte en el Butlletí Oficial de la 



Província de Barcelona, del dilluns dia 30 d’abril de 2012, sense que s’hagi presentat 
cap reclamació o al·legació. 
Vist que es convenient introduir el procediment de les notificacions electròniques 
cosa que suposa afegir tres apartats (5, 6, i 12) a l’article 28 i un segon annex. 
També es regula la notificació per compareixença en l’àmbit tributari, s’afegeix 
l’article 29. 
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar definitivament l’Ordenança REGULADORA DE L’ADMINISTRACIÓ 
ELECTRÒNICA, amb les modificacions recollides a la part expositiva . 
SEGON.- Publicar  l’ordenança en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i 
tauler municipal. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Oscar Lomas,  PSC, i diu que portem a aprovació 
definitiva l’ordenança reguladora de l’Administració Electrònica, que es va aprovar 
inicialment en el Ple del 30-3-12. 
Abans de la seva aprovació definitiva, es proposa afegir dos canvis que milloren i 
potencien el seu contingut: 
- Obligació notificacions electròniques. Afegim tres apartats a l'article 28 (punts 5, 6 i 
12) i afegim un annex II. A l’empara d’aquests articles, l’Ajuntament regula 
l’obligació de les notificacions electròniques a: 

- Licitadors i contractistes de l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
- Membres de la Corporació, personal directiu, eventual i, en general al 

personal al servei de la Corporació. 
- I en general tots els ciutadans que facilitin les dades de contacte per mitjans 

electrònics 
Això comporta el conseqüent estalvi en notificacions, material d’oficina i correu 
certificat. 
- Regulació de la notificació per compareixença en l'àmbit tributari: Afegim l’article 
29. Aquest article estableix que per les notificacions, en el cas que no es puguin 
realitzar, no serà necessari la publicació al BOP, serà suficient la publicació al tauler 
d'edictes electrònic de la seu electrònica. 
Novament, igual que en el cas anterior, a banda de ser el primer municipi a 
Catalunya que posarà en marxa aquests serveis, podrem estalviar el cost que suposa 
realitzar les publicacions d’aquestes notificacions al BOP. 
Per tant, dos canvis que ens permetran continuar innovant per tal de facilitar l’accés 
de la ciutadania als actes administratius, i aprofitar les noves eines per estalviar. 
Intervé el Sr. Lluís Bacardit,  per  CiU,  en el Ple del passat 30 de març de 2012 el 
nostre grup va votar favorablement en la que va ser l’aprovació inicial  d’aquesta 
ordenança. Una ordenança en la que el nostre Ajuntament és un dels pioners en 
aquest camp de l’aplicació de les eines electròniques i que s’està fent amb un alt 
grau de qualitat. 
Ara es presenta l’ordenança a l’aprovació definitiva havent-hi afegit un nou article, 
que fa referència a la notificació per compareixença en l’àmbit tributari, i una 
modificació en l’article 28, tot afegint-t’hi l’obligació de l’ús de mitjans electrònics, 
per a la pràctica de notificacions, a uns determinats col·lectius que queden 
especificats en l’annex II de l’ordenança. Tal com varem manifestar en el Ple del mes 
de març, volem tornar a fer esment del col·lectiu de persones que estan fora de les 
noves tecnologies i que mai si podran adaptar. Des de l’Ajuntament s’haurà de fer un 



esforç i vetllar perquè els principis d’informació, transparència, eficàcia i qualitat 
també els tinguin totalment coberts aquestes persones i no en quedin exclosos. El 
nostre vot serà favorable. 
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, intervé dient que sobre aquest punt, ja vam dir 
en l’aprovació inicial que els projectes d’administració electrònica han de ser un canvi 
cabdal i imparable de la relació entre l’administració pública i els ciutadans.  Seguint 
els principis d’eficàcia i eficiència administrativa és necessari realitzar una aposta 
decidida per les TIC’s en l’administració, i des de L’Altraveu valorem positivament 
l’esforç que esta fent l’equip de govern en aquest sentit. En aquesta línia, des del 
nostre grup municipal hem fet propostes, algunes s’han portat a la pràctica i altres 
encara no les hem vist reflectides, en el sentit de donar més transparència a la gestió 
municipal i traslladar el seu dia a dia als ciutadans. 
Com tot, però, esperem que aquesta ordenança no es quedi només en intencions 
escrites en un paper. Per poder respondre amb eficiència al compromís que 
s'adquireix amb aquesta nova forma de relació amb el ciutadà, l'administració ha de 
modificar profunda i convençudament la seva estructura i les seves dinàmiques de 
treball i posar tots els esforços en la millora pràctica i real tan en la interacció 
electrònica entre administració/ciutadania com amb la presentació i difusió de la 
informació i la gestió pública de manera transparent. 
Aquesta millora real passarà per mantenir els enllaços actualitzats, tenir tota la 
informació a l’abast del ciutadà i especialment separar el que és d’interès particular 
de l’interès col·lectiu. Ens preocupa la confusió que es segueix donant en aquesta 
administració entre política i gestió pública, utilitzant per exemple les xarxes socials 
per a usos que no els són propis. 
Amb tot, des de l’Altraveu valorem positivament aquesta ordenança com una aposta 
clara per la transparència i la democratització dels espais de gestió pública a través 
de les noves tecnologies. I per això hi votarem a favor. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
En Junta de Portaveus s’ha acordat amb els diferents regidors fer una exposició 
conjunta, més enllà que després en les votacions es procedirà a fer votacions 
separades. 
 
6.- APROVACIO INICIAL ORDENANÇA D’INTERVENCIÓ AMBIENTAL, DE  
      SEGURETAT I SALUT PÚBLICA 
ATÈS que la Llei 3/1998, de 27 de febrer, de la intervenció integral de l’Administració 
ambiental, va establir a Catalunya el model de prevenció i control integrats de la 
contaminació, instaurat per la Directiva 1996/61/CE, del Consell  Europeu. 
Vist que en els darrers anys,  a nivell europeu, s’han succeït diverses i importants 
modificacions en aquest àmbit material. Per la seva banda, l’Estat en coherència al 
referit marc normatiu europeu, ha promulgat un seguit de lleis, algunes d’elles de 
caràcter bàsic, que han desplaçat, en gran part, l’aplicació de la Llei 3/1998, de 27 
de febrer. Concretament, es fa referència a les lleis estatals bàsiques, Llei 16/2002, 
d’1 de juliol, de prevenció i control integrats de la contaminació; Llei 27/2006, de 18 
de juliol, reguladora dels drets d’accés a la informació, de participació pública i accés 
a la justícia en matèria de medi ambient, i Reial Decret Legislatiu 1/2008, d’11 de 
gener, pel qual s’aprova el text refós de la Llei d’avaluació d’impacte ambiental de 
projectes. 
Vist que a resultes de les citades modificacions normatives, i amb el propòsit 
d’incorporar els requeriments que se’n deriven, a Catalunya es va aprovar la Llei 
20/2009, de 4 de desembre, de prevenció i control ambiental de les activitats (en 
endavant LPCAA) modificada parcialment per la Llei 9/2011, de 29 de desembre de 
Promoció de l’activitat econòmica i la Llei 5/2012, del 20 de març, de mesures 
fiscals, financeres i administratives i de creació de l’impost sobre les estades en 



establiments turístics. Aquesta Llei vol racionalitzar i simplificar tràmits, per superar 
les dificultats d’aplicació d’alguns dels preceptes de la seva predecessora Llei 3/1998, 
de 27 de febrer, i evitar la complexitat en el procediment d’intervenció administrativa 
per a determinades categories d’activitats.  
Vista la necessitat de traslladar als municipis les determinacions de la LPCAA així 
com també procurar coordinar la seva aplicació amb les prescripcions contingudes a 
la Directiva 2006/123/CE del Parlament Europeu i del Consell, de 12 de desembre de 
2006, relativa als serveis en el mercat interior, transposada al nostre ordenament 
mitjançant la Llei 17/2009 de 23 de novembre, sobre el lliure accés a les activitats 
de serveis i el seu exercici, han motivat la redacció i aprovació per part de la 
Diputació de Barcelona de l’Ordenança municipal tipus d’intervenció municipal 
ambiental, de seguretat i salut pública que té com a àmbit de la seva regulació a 
més de les activitats amb incidència ambiental, també la resta d’activitats i 
establiments que no recauen a l’àmbit d’aplicació de la LPCAA, ni al de la Llei 
11/2009, de 6 de juliol, d’espectacles ni a cap altre règim d’intervenció sectorial 
d’activitats.  
Vist que aquesta Ordenança va més enllà que la simple transposició de la LPCAA, 
doncs a més d’ampliar el seu àmbit d’aplicació, ha procurat també integrar la 
tramitació dels diferents procediments i títols d’intervenció. Aquesta tasca no ha 
estat exempta de dificultats doncs aconseguir el tractament simultani dels diferents 
procediments, com el de la prevenció i seguretat en matèria d’incendis i d’altres 
autoritzacions i llicències sectorials, ha estat també un dels objectius del text per tal 
de facilitar el màxim la tasca dels operadors jurídics i tècnics. 
Vist el fet de no haver-se desenvolupat reglamentàriament la LPCAA, ni tampoc 
desenvolupats els règims d’intervenció de la comunicació prèvia i declaració 
responsable, ha comportat que s’hagin incorporat a l’Ordenança les determinacions 
necessàries relatives al seu règim jurídic per tal de fer operatives ambdues figures 
jurídiques. Per això, aquesta Ordenança ha hagut de fer un esforç major per donar 
cobertura, encara que sigui transitòriament, a aquells aspectes que la Llei regula de 
manera més minsa o que remet a posterior desenvolupament normatiu. La pretensió 
no és altra que cada activitat que ha de ser objecte de control i inspecció municipal 
disposi d’un sistema d’intervenció previst de manera curosa i precisa, que resolgui de 
manera coordinada procedimentalment el control de les activitats en matèria de 
seguretat, ambiental i de salut pública.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
A L’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS 
PRIMER.- Aprovar inicialment l’ ORDENANÇA D’INTERVENCIÓ MUNICIPAL 
AMBIENTAL, DE SEGURETAT I DE SALUT PÚBLICA. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats pugui 
examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es 
presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple 
esdevindria definitiu a tots els efectes. 
TERCER.- Aprovar que en l’entrada en vigor d’aquesta ordenança queda l’Ordenança 
reguladora de la intervenció integral de l’administració municipal en les activitats i 
instal·lacions, aprovada pel Ple de 27 de febrer de 2001 i publicada al BOP núm. 73 
el dia 26 de març de 2001.  
 
 



7.- APROVACIÓ INICIAL ORDENANÇA INTERVENCIÓ EN ESPECTACLES  
      PÚBLICS I   ACTIVITATS RECREATIVES 
ATÈS que aquesta Ordenança regula el sistema d’intervenció administrativa de 
competència municipal dels espectacles públics i les activitats recreatives i dels 
establiments i els espais oberts al públic, on es duen a terme aquestes activitats. Ho 
fa en el marc normatiu establert per la Llei 11/2009, de 6 de juliol, de regulació 
administrativa dels espectacles públics i les activitats recreatives, modificada 
parcialment per la Llei 10/2011, de 29 de desembre , de simplificació i millora de la 
regulació normativa, i el Reglament d'espectacles públics i activitats recreatives, 
aprovat per Decret 112/2010, de 31 d'agost. 
ATÈS que les normes sectorials es dicten en relació a una activitat rellevant 
econòmicament a Catalunya, com a generadora d'ocupació i inversions, i que a l’igual 
que en el nostre entorn cultural més immediat, té com a referent de futur un horitzó 
de creixement del sector de l'oci i del temps lliure que ve a satisfer la demanda 
d'activitats esportives, culturals, artístiques o merament lúdiques que permetin a la 
població una adequada utilització del temps lliure. Demanda i oferta d’oci que han de 
conciliar-se amb altres drets i interessos de la ciutadania, que els poders públics han 
de tutelar.  
ATÈS que en l’Ordenança, es té en compte: - garantir la salut i la seguretat de les 
persones i els béns, la tranquil·litat dels veïns i la convivència veïnal, i - protegir el 
medi ambient, el territori i l’entorn urbà i els drets dels usuaris i els consumidors.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment Ordenança regula el sistema d’intervenció 
administrativa dels espectacles públics i les activitats recreatives i dels establiments i 
els espais oberts al públic. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats pugui 
examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es 
presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple 
esdevindria definitiu a tots els efectes. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr Aleix Canalis,  PSC, en fa l’exposició de motius  i diu que el 
desenvolupament de les dues ordenances que avui portem a Ple neix com a 
conseqüència del desplegament de la Directiva 2006/123/CE, de Serveis de Mercat 
Interior (DSMI)  i de les corresponents transposicions legislatives tant a nivell estatal 
com autonòmic, que tenen com a principis bàsics: 

• Garantir la llibertat d’establiment 
• Regular les autoritzacions excepcionals 
• i la Simplificació administrativa de tots els processos 

-Transparència, eliminació de retards, tràmits innecessaris, costes, 
formalitats,  
 burocràtiques, terminis llargs o indeterminats, duplicació d’operacions, 
despeses i  
 sancions desproporcionades (…) 

Dins aquest marc legal, i d’acord amb els principis que regeixen el concepte de 
Finestreta Única Empresarial (FUE) impulsada pel govern de la Generalitat, tècnics de 
l’ajuntament s’han integrat en un grup de treball en  el sí del Consorci 



d’Administració Oberta de Catalunya (AOC) format per, a part del propi Consorci, la 
Diputació de Barcelona, la Generalitat de Catalunya, L’Oficina de Gestió Empresarial i 
els Ajuntaments de Castellbisbal i Castellar del Vallès. 
Entre els objectius que té aquest grup de treball hi ha el de definir un model 
d'ordenances tipus tècniques relatives a la tramitació d'activitats, que serveixin pel 
conjunt dels ens locals de Catalunya. 
Fruit d’aquest treball conjunt, son tant l’Ordenança d’Intervenció municipal 
Ambiental, de Seguretat i de Salut Pública com la d’Intervenció municipal en 
Espectacles Públics i Activitats Recreatives que avui portem a ple.  
En aquest sentit, ambdues ordenances  persegueixen un triple objectiu: 
1) Cercar la seguretat jurídica, que resulta d’una ordenació detallada i precisa dels 
sistemes d’intervenció (autorització, llicència i comunicació prèvia), així com del 
règim de control i inspecció.  
2) Resoldre de manera integrada i coordinada els procediments d’intervenció 
municipal 
3) Que la responsabilitat sobre les instal·lacions, i l’obertura i el funcionament de les 
activitats, deixi de recaure no només en els tècnics municipals, per correspondre a 
titulars, personal tècnic i persones encarregades de controlar el seu funcionament. 
Sense perdre aquests objectius principals, l’aprovació d’aquetes ordenances també 
ajudaran a : 
- Omplir llacunes legals que deixen la lectura de les diferents legislacions sectorials 
que li són d’aplicació 
– Com a exemple estableixen el procediment i el règim jurídic de la comunicació 
prèvia i declaració responsable (que no es troben en la llei). 
-  Homogeneitzar els règims d’intervenció  
- A més fan activisme en favor de la utilització del règim més laxa, en els supòsits en 
els que el reglament d’espectacles deixa a la lliure elecció dels municipis l’elecció 
d’un o altre règim d’intervenció (llicència o comunicació ), en l’ordenança s’opta per 
la comunicació prèvia. 
-  Integrar i simplificar procediments i tràmits 
- En aquest sentit, s’interaccionen els procediments i tràmits que s’infereixen de la 
legislació ambiental, amb la d’espectacles i recreatives, obres, incendis, i 
equipaments comercials, essencialment. 
- es dissenyen uns procediments el més clars i fiables possibles. 
- així mateix, sempre que la llei ho permet, es fa viable el principi d’intervenció 
mínima, això és, anar cap a la declaració responsable. 
- La determinació i uniformització dels procediments permetrà als titulars estalviar 
despeses, i a les Administracions públiques implementar l’obligada tramitació 
electrònica, sobre la base que tots els tràmits associats siguin idèntics per a tots els 
Ajuntaments, implantant definitivament la Finestreta Única a la qual apel·la la 
Directiva de Serveis. 
Per tot això, i entenent que això ens permetrà que el nostre ajuntament continuï sent 
una de les administracions locals capdavanteres en la implementació dels mitjans 
telemàtics en la seva relació amb els ciutadans,  que proposem avui el Ple fer un pas 
més endavant amb l’aprovació d’aquestes dues ordenances. 
Per acabar vull agraïr als serveis tècnics municipals, però molt especialment al Jaume 
Usall, la tasca duta a terme per tal que aquestes complexes ordenances siguin avui 
una realitat. 
Intervé el Sr. Lluís Bacardit,  per CiU , i diu que en primer lloc,  posar de manifest 
la sorpresa dels regidors del nostre Grup Municipal quan,  fa 10 o 12 dies,  vàrem 
veure el nostre correu inundat amb  un volum de  255 pàgines, 139 pàgines d’una 
ordenança i 116 de l’altra, amb una gran quantitat de normativa per aprovar en el 
Ple d’avui.  En les reunions informatives del dimarts dia 10 vam posar de manifest 
que ens era difícil poder votar unes ordenances tant extenses sense un mínim 



d’anàlisi previ, i més,  en unes ordenances de marcat caràcter tècnic i de les que 
n’érem desconeixedors que si estès treballant. Després de les explicacions oportunes 
i atenen a l’oferiment del tinent d’alcalde Aleix Canalís varem acordar fer una trobada 
amb els tècnics redactors. 
Després d’aquesta reunió valorem el fet de que les ordenances s’han treballat a fons 
per part d’un bon grup de tècnics,  s’ha recopilat tota la normativa al respecte i s’han 
adequat fins a les darreres modificacions recollides en les Lleis Òmnibus. Són unes 
ordenances pilot que les Diputacions posaran a l’abast de tots els municipis i de les 
que dos municipis n’han estat partícips en primera persona, el de Castellbisbal i el 
nostre.  
En l’ordenança d’intervenció ambiental, de seguretat i salut pública destaca el 
desenvolupament de la regulació en els termes que preveu la Llei 17/2009 al mateix 
temps que incorpora la Directiva Europea 2006/123 relativa als serveis en el mercat 
interior. L’ordenança endreça totes les lleis anteriors i també incorpora les 
modificacions de les Lleis Òmnibus.  
 En aquesta regulació de l’Ordenança, tal com es descriu en la mateixa, hi ha un 
triple objectiu: 

1) Incorporar seguretat jurídica  
2) Resoldre de manera integrada i coordinada la intervenció municipal. 
3) Que la responsabilitat sobre instal·lacions, i l’obertura i el funcionament de les 

activitats, deixi de recaure no només en els tècnics municipals, per 
correspondre tant a les persones titulars i personal tècnic de l’activitat, com 
en les persones que n’han de controlar el funcionament. 

En l’ordenança d’intervenció  en espectacles públics i activitats recreatives es donen, 
més o menys, les mateixes circumstàncies, regular el previst a la Llei 11/2009, 
incorporar les directius europees 2006/123 i recollir les modificacions de la Llei 
Òmnibus, tot amb el doble objectiu de la seguretat jurídica sobre temes 
d’autorització, llicències, etc. i resoldre de manera integrada i coordinada 
procedimentalment la intervenció municipal de seguretat, ambiental i de salut 
pública en els espectacles públics i les activitats recreatives.  
Ser-ne partícips en la redacció i pilots en l’aplicació és també un motiu de satisfacció 
i orgull pels professionals que hi han pres part.  Valorem positivament el treball 
aportat pels tècnics municipals, amb en Jaume Usall en primera persona.  Al tractar-
se d’una aprovació inicial sempre es podrà recollir, en cas de ser necessari,  alguna 
modificació fins que es procedeixi a la aprovació definitiva 
Tots aquests antecedents ens han portat a donar el nostre vot favorable a les dues 
ordenances. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  intervé per dir que l’ordenança 
d’intervenció ambiental , de seguretat i salut pública té per objecte regular el sistema 
d’intervenció administrativa de l’Ajuntament de Castellar del Vallès sobre les 
instal·lacions, els establiments i les activitats del seu terme municipal en les àrees: 

- Energètiques 
- Mineres 
- Industrials 
- De gestió de residus 
- Agrícoles i ramaderes 
- Comercials 
- De serveis i altres 

Tant les de titularitat pública com les privades. Tant aquesta ordenança com les que 
es detallen en la d’intervenció en espectacles públics i activitats que pretén regular el 
procediment a seguir per aquells  espectacles públics i activitats recreatives que es 
realitzin en el municipi així com els establiments oberts al públic, tenen el repte 
d'impulsar un canvi de model que faciliti la relació entre empresa i l’administració. 
Les ordenances que aprovem avui s'entenen com a normes bàsicament 



procedimentals que pretenen facilitar als ajuntaments, una eina sistemàtica, racional 
i integradora, o així almenys o defineix l’Administració oberta de Catalunya. 
Aquesta aposta que fa l’Ajuntament de Castellar del Vallès, conjuntament amb el de 
Castellbisbal depèn del Pla d'implantació de la Finestreta Única Empresarial que el 
Govern de la Generalitat va aprovar el passat més de setembre. 
El que aprovem avui, és un primer pas per concretar un model funcional de tràmits 
locals que afecten a l'activitat empresarial amb l'objectiu de poder, a partir d'aquest 
model, construir la solució tecnològica corresponent, que es vincularà a l'e-TRAM, el 
seu mòdul de tramitació electrònica. I benvingut sigui. 
Si la pretensió no és altra que cada activitat disposi d’un sistema d’intervenció 
previst de manera curosa i precisa i que resolgui de manera coordinada 
procedimentalment el control de les activitats en matèria de seguretat, ambiental, de 
salut pública i d’espectacles públics i activitats el nostre vot serà favorable. 
Una de les crítiques que més sovint es fan a l’administració és com de descoordinats 
i lents són els tràmits. Des de L’Altraveu veiem amb bons ulls que aquest imperatiu 
comunitari i legal de simplificació dels tràmits pugui tenir resposta. Ens agrada que 
siguem pioners en aquesta iniciativa, tot i que segurament el més important de tot 
plegat no és això, sinó que puguem també millorar la competitivitat i l’activitat 
econòmica dels municipis i eliminar traves administratives innecessàries. Així doncs, 
el nostre vot serà favorable a les dues propostes. 
Pel PP el  Sr. Antonio Carpio, intervé per demanar que la propera vegada que sens 
presenti una ordenança d’aquest tipus, tant densa, sens doni una mica mes de temps 
per poder-ho estudiar. No tenim cap dubte en que s’ha fet un bon treball, i esperem 
que aquesta ordenança sigui positiva pel municipi 
E torn de replica El Sr. Aleix Canalis,  PSC, intervé per dir que es cert que hi ha 
hagut poc temps i per la qual cosa demano disculpes; la nostra voluntat era no parar 
de procés en el qual estàvem immensos ja que treballàvem a,b un grup de treball 
que s’havia compromès en mantenir un ritme d’aprovació i de posada en marxa de 
tot l’operatiu a través de l’UOC. 
De tota manera recordar que entre l’aprovació inicial i la definitiva els grups 
municipals podran fer aportacions i podran recollir-se.        
 
El Sr. Alcalde intervé per dir que fetes totes les exposicions de les propostes es 
passa a les votacions de les mateixes. 
6.- APROVACIO INICIAL ORDENANÇA D’INTERVENCIÓ AMBIENTAL, DE  
      SEGURETAT I SALUT PÚBLICA 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- APROVACIÓ INICIAL ORDENANÇA INTERVENCIÓ EN ESPECTACLES 
PÚBLICS I  
     ACTIVITATS RECREATIVES 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
8.- APROVACIÓ INICIAL DE L’ORDENANÇA DE CONVIVÈNCIA I CIVISME 
ATÈS que aquesta  Ordenança  s’ha  elaborat  amb  l’objectiu  primordial  de  dotar-
nos  d’un  instrument vàlid i actualitzat que, sens dubte, permetrà avançar en 
direcció de fer que la nostra ciutat sigui, de manera gradual, més amable, acollidora i 
sostenible, per viure-hi i conviure-hi, on el diàleg, la tolerància i el respecte formin 
part del nostre comportament quotidià. I neix amb la voluntat  manifesta  de  
promocionar  els  valors  d'adhesió  i  de  solidaritat,  amb  especial  cura vers 
aquelles persones que tenen major dificultat d'accessibilitat i d'inserció social i, 
alhora, garantir els drets i deures de la ciutadania, respectant els principis bàsics 
d'igualtat i de no-discriminació.  



ATÈS que l’’Ordenança per la Convivència i el Civisme ens ha de servir també com a 
punt d’inflexió  a partir  del  qual  iniciar  un  procés  d’actualització  de  les  diferents  
normatives  d’aplicació  en l’àmbit municipal que tenen a veure amb la relació entre 
les persones, la natura, la qualitat de vida i el respecte al nostre patrimoni col·lectiu.  
En aquest sentit, l’Ajuntament vol articular tot un seguit de polítiques proactives que 
tinguin en aquesta ordenança una nova eina útil, eficaç, ràpida i resolutiva. A més, 
l’ordenança ha de  proporcionar  a  la  ciutadania  els  recursos  suficients  per  
assumir  i  interioritzar  aquesta cultura cívica de manera que pugui ser ella mateixa 
qui després la fomenti en el seu entorn. També estem davant d’una eina que ha de 
permetre prevenir els conflictes al mateix temps que n’aborda les conseqüències.  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les 
Bases de Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat 
per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel 
que respecte l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment Ordenança per a la convivència i el civisme. 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies 
hàbils, a comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la 
Província, i tauler d’edictes municipal, als efectes de que qualsevol interessats pugui 
examinar l’expedient i/o presentar reclamacions o suggeriments. En el cas que no es 
presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple 
esdevindria definitiu a tots els efectes. 
TERCER.- Aprovar que amb  l’entrada  en  vigor  d’aquesta  Ordenança,  queden  
derogades expressament   les ordenances municipals següents:  
1.- Ordenança municipal sobre publicitat directa a les bústies de Castellar del Vallès, 
aprovada per l’Ajuntament Ple, en sessió del dia 24 de setembre de 1996, i publicada 
al BOP número 291, de 04/12/1996. 
2..- Ordenança municipal de neteja de la via pública i espais verds, aprovada per 
l’Ajuntament Ple, en sessió del dia 24 de setembre de 1996, i publicada al BOP 
número 291, de 04/12/1996. 
3.- Ordenança municipal reguladora dels usos de les vies i espais públics de Castellar 
del Vallès, aprovada per l’Ajuntament Ple en sessió del dia 30 de maig de 2006, i 
publicada en el BOP número 177 de 26/07/2006.  
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Dani Perez,  PSC,  tot dient que avui portem a 
consideració del Ple la nostra proposta d’aprovació inicial de la nova ordenança de 
convivència i civisme del municipi de Castellar del Vallès. Primer de tot hem d’agrair 
la feina que ha realitzat l’equip tècnic i les aportacions que han fet els diferents grups 
municipals a la nova ordenança. 
Aquesta  Ordenança  s’ha  elaborat  amb  l’objectiu  primordial  de preservar l’espai 
públic com a lloc de convivència i civisme, on totes les persones puguin desenvolupar 
en llibertat les seves activitats amb ple respecte a la dignitat, els drets de les altres 
persones i la pluralitat, amb  especial  cura vers aquelles persones que tenen major 
dificultat d'accessibilitat i d'inserció social i, alhora, garantir els drets i deures de la 
ciutadania, respectant els principis bàsics d'igualtat i de no-discriminació. Tot plegat 
amb un únic horitzó: millorar la qualitat de vida de tots els castellarencs i 
castellarenques. 
La nova norma regularà l’ús de les vies i espais públics, l’ús de l’entorn urbà, l’ús de 
les zones naturals i els espais verds i establirà un règim de sancions i infraccions. 
La voluntat de l’equip de govern en la redacció de la ordenança ha estat disposar 
d’un instrument vàlid i actualitzat d’acord amb la realitat actual, unificar les diferents 



normatives municipals en un sol text que aglutini els preceptes relatis al 
comportament ciutadà a la vila i promoure la corresponsabilitat ciutadana. 
En aquest sentit es regulen, juntament amb les existents a la normativa anterior, 
noves situacions i conductes que ens perjudiquen al conjunt de la ciutadania com 
poden ser l’excés de publicitat a la via pública i al mobiliari urbà, l’ús de contenidors 
de residus, fent èmfasi especial en evitar els desbordaments de contenidors i 
papereres, fixa un règim normatiu per la col·locació de terrasses i vetlladors, 
especialment en el que fa als criteris tècnics així com a l’horari d’obertura i 
tancament, i estableix com a novetat la regulació del consum de drogues, 
estupefaents i d’alcohol a la via pública. 
Per altre banda des de l’equip de govern hem volgut aglutinar en una única 
ordenança municipal totes les conductes i preceptes relatius al comportament 
ciutadà al nostre municipi. 
Per això la ordenança general inclou les diferents situacions que es troben regulades 
en altres ordenances del nostre municipi amb l’objectiu de dotar de coherència al 
redactat del text i evitar contradiccions entre les diferents normatives existents. 
Amb tot això l’objectiu principal és la simplificació administrativa i per altre banda la 
unificació de sancions, ja que ens trobàvem, sobretot que en ordenances més 
antigues, la regulació del mateix precepte en dues normes diferents i la sanció en 
diferent quantitat. Per aquest motiu hem establert un nou règim sancionador basat 
en la normativa estatal sobre sancions, que estableix els llindars de fins a 600€ les 
sancions lleus, de 600 a 1500€ les sancions greus i de 1500 a 3000 les sancions molt 
greus. 
Per últim aquest règim sancionador va acompanyat d’una política de 
corresponsabilitat ciutadana que treballa en tres línies: primer el reconeixement 
voluntari de la responsabilitat i per tant la possible la commutació de la sanció per 
treballs en favor de la comunitat, la segona la reparació del dany causat. 
La tercera línia de treball, i la més important en moments de crisi actual, és la 
realització de tasques socioeducatives i integradores per aquelles persones que, per 
la seva situació de dificultat econòmica i/o personal, hagin realitzat alguna conducta 
contrària a aquesta ordenança, oferint programes i serveis que donin suport i 
recolzament a aquells estan passant una situació de greu dificultat. 
Per aquest motiu la ordenança preveu que des de la regidoria de Benestar social es 
promourà la reorientació de conductes i farà seguiment de casos puntuals en 
referència al consum de drogues, alcohol, oferiment de serveis sexuals a la via 
pública, la pràctica de la mendicitat, entre altres. 
Per últim la nova ordenança preveu la implantació de polítiques de foment de la 
convivència i el civisme orientades a campanyes de divulgació comunicació, mediació 
en casos de conflicte entre les parts, estimular el comportament solidari de la 
ciutadania als espais públics, i realitzar programes específics de treball als diferents 
centres docents de la vila. 
Bé aquest podria ser un resum del text que portem a aprovació.  
Un text que ha estat treballat en més de 10 comissions de treball entre tècnics i 
polítics i que és fruit del consens de la quasi tots els grups municipals. 
Val a dir però, que el que fem avui és l’aprovació inicial, on després ciutadans 
col·lectius i entitats que ho desitgin podran realitzar les al·legacions que en el seu 
moment seran estudiades.     
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere, tot dient que som davant de l’aprovació 
d’una ordenança reiteradament demanada  pels tècnics de la nostra casa i que 
intenta posar ordre de tal manera que qualsevol ciutadà de Castellar del Vallès pugui 
saber en tot moment quins son els seus deures i obligacions en pro de la 
convivència, a les hores que hem pogut participar en la confecció d’aquesta 
ordenança, contractar punts de vista amb els tècnics de l’Ajuntament i l’equip de 
govern i consensuar tots plegats aquells punts més problemàtics no hem percebut 



mai que s’intentés criminalitzar la ciutadania tot al contrari, a l’igual que les Lleis 
Omnibus de la Generalitat s’ha intentat posar ordre i facilitar la feina dels tècnics del 
nostre Ajuntament, evidentment el nostre vot serà favorable. 
La Sra. Elisenda Alamany,  de l’Altraveu intervé dient que no sorprendrem ningú 
avui si avancem que el nostre vot a aquesta ordenança serà en contra. Però abans, 
volem explicar què ens ha dut a prendre aquesta decisió. També ens agradaria dir 
que hem ofert una alternativa a aquest document que no ha comptat amb el suport 
d'aquest equip de govern i que explicarem al llarg de la nostra exposició. Escoltant al 
regidor Dani Perez gairebé que podríem votar-hi a favor, però l’articular diu moltes 
altres coses a part d’això. 
Aquesta ordenança té com a finalitat fomentar i garantir la convivència a  Castellar 
del Vallès. Però, aconsegueix realment aquest objectiu l’Ordenança? Nosaltres 
pensem que no ja que entenem que la seva filosofia de fons articula un model de 
ciutat i de ciutadania selectiu, discriminatori, parcial, repressiu i sancionador. 
Nosaltres pensem que en definitiva de l’Ordenança se’n desprèn una filosofia 
negativa sobre la convivència, tot el contrari que es pretén aconseguir.  
La convivència és definida en l'exposició de motius com un fet global i genèric quan 
el que realment hi ha al llarg de l'articulat és la intervenció en les formes de vida 
d’uns grups determinats, com per exemple, les treballadores sexuals, els sense 
sostre, els venedors ambulants, les formes alternatives de comunicació quan no 
passen per una quota etc. És a dir, fa més referència al concepte d’incivisme que al 
de civisme. 
Així,  s’allunya de les disposicions contingudes a la Carta Europea de Salvaguarda 
dels Drets Humans a la Ciutat on es diu, per exemple, que: “la ciutat és, avui, l’espai 
de totes les trobades i, per tant, de totes les possibilitats. També és el terreny de 
totes les contradiccions i de tots els perills: en l’espai urbà de fronteres incertes 
apareixen totes les discriminacions arrelades a l’atur, la pobresa, el menyspreu de 
les diferències culturals, mentre que, alhora, s’esbossen i es multipliquen pràctiques 
cíviques i socials de solidaritat”. I més endavant també afirma que “la bona 
administració de les ciutats exigeix el respecte i la garantia dels drets humans per a 
tots els habitants sense cap exclusió en la promoció dels valors de cohesió i protecció 
dels més vulnerables”. 
L'ordenança que se'ns presenta avui no l'ha inventada el PSC, ni el de Castellar ni el 
de Barcelona, ciutat amb la qual està inspirat aquest document. És la còpia a 
destemps  de les pràctiques de criminologia clàssica de la intolerància sorgida als 
Estats Units a les dècades dels vuitanta i noranta. 
Aquests plantejaments es tradueixen en l'abandonament de la filosofia de la 
intervenció cas per cas ja que es pensa el risc com un fenomen col·lectiu. L'objecte 
de control són aquells grups o “categoria” de persones dotats d'una particular 
“perillositat”: immigrants, grups de joves, “trilers”, captaires, netejavidres, 
prostitutes i venedors ambulants. 
Moltes de les mesures establertes a l'Ordenança generen una exclusió i marginació 
més gran i fonamentalment penalitzen, estigmatitzen i criminalitzen, encara més els 
col·lectius més desafavorits, per molt que es tracti de “maquillar” els enunciats. 
Fomentar i mantenir la “convivència” només és possible si realment es conviu, es 
comparteix, es respecta i no s’exclou. 
El que ha motivat la nostra discrepància cap a aquest document pot dividir-se en 5 
apartats. El primer és el procés d'elaboració, el segon la motivació de fons de 
l'ordenança, el tercer l'adequació a les llibertats fonamentals, el quart el principi de 
proporcionalitat i el règim sancionador i el cinquè la inseguretat jurídica. Així doncs, 
comencem pel primer punt. 
1) El procés d'elaboració 
Pensem que el procés de redacció de l’ordenança evidencia importants incoherències. 
Per una banda se’ns diu que contribuirà a la convivència i al civisme, com si es 



tractés d’un document novedós i per l’altra, quan abordem alguns dels punts més 
conflictius se’ns diu que gran part de l’articulat ja és vigent en altres ordenances i 
que aquesta només és un marc que resumeix altres  regulacions. Per tant, ni és nou 
ni tampoc ofereix un debat sobre el que hi havia de vell. Tampoc és un exercici de 
simplificació administrativa; tot el contrari. 
En dos mesos s'ha redactat una ordenança de convivència i civisme que creiem que 
ara mateix no aconseguirà avaluar si hem enfocat de manera correcta el treball 
inclusiu que pretenem, més enllà d’un volum de sancions que segurament és 
l’aspecte més innovador de tots. És a dir, que no es tracta d’un document que 
contempli les polítiques socials de manera proactiva més enllà del que ja fan ara els 
serveis socials sinó que en gran part es tracta de regular i bandejar allò que ens fa 
vergonya veure al carrer. Així l’elaboració d’aquest document s’ha fet en base a la 
ciutat de Manresa (i aquest era la còpia del de Barcelona) i on per cert tots els partits 
a l'esquerra de CiU que n'és la impulsora en aquella ciutat, s'han alineat a través 
d'una plataforma ciutadana conjunta. 
Volem que quedi clar que no qüestionem si existeix la necessitat de regular l’espai 
públic, que sembla l'objectiu primordial de l'ordenança. Simplement, qüestionem 
quin és el seu veritable objectiu tal i com està plantejada.  I per això ja vam 
manifestar que hagués estat millor que l’equip de govern fos capaç d’elaborar una 
diagnosi sobre l’ús de l’espai públic i la convivència en aquest i treballar a partir 
d’això per poder avaluar-ne els resultats col·lectivament mitjançant un Pacte de 
convivència que impliqués entitats i diversos col·lectius. 
Pensem que la legitimitat democràtica de l'autoritat municipal ha de descansar sobre 
el suport ciutadà. En aquest sentit, hem de manifestar la nostra preocupació davant 
l’intent de recuperar l’autoritat municipal prenent com a instrument l’ús de la 
potestat sancionadora. 
L’anàlisi realitzada ens indica que les infraccions establertes, així com les sancions 
disposades, poden donar a l’autoritat municipal una imatge de força, però no 
d’autoritat i legitimació democràtica i ètica davant de la ciutadania. 
D'altra banda, considerem que les mesures arbitrades a l'Ordenança per castigar les 
conductes "incíviques" afavoreixen la desresponsabilització dels poders públics i 
privats tant pel que fa a l'origen com a la resolució dels problemes socials. Aquesta 
ordenança s'ha elaborat com hem dit doncs, des del incivisme i no a la inversa, des 
de la perillositat i no des de la seguretat ciutadana. 
2.- La motivació de fons de l’ordenança 
L’ordenança pretén eradicar les conductes considerades   incíviques  (que en la 
majoria de casos no tenen una tipificació penal) mitjançant solucions primordialment 
punitives: intensificar l’activitat policíaca,  endurir infraccions previstes i ampliar les 
possibilitats de detenció en cas d’incompliment de les mateixes. Bé, caldria dir que 
per fer front a les conductes més greus ja tenim el codi penal. 
Si realment ens preocupa el nostre municipi i la seva gent, posem-nos a perseguir no 
tant els comportaments dels col·lectius més empobrits, com aquelles dels poders 
privats i públics que fomenten les situacions d'exclusió i discriminació de la nostre 
societat. Això, en el cas que ens ocupa significa posar l’èmfasi en fenòmens com 
l'especulació urbanística, els problemes generats per la precarietat laboral, etc. Ah 
no. Que amb aquests no ens atrevim. 
L'ordenança només es dirigeix a les “petites molèsties”, és a dir, a la pobresa que 
molesta, a la pobresa que “es veu”. I és allí, llavors, d’on sorgeix el seu caràcter 
classista i discriminatori que, en tot cas, no pot ser qualificat ni progressista ni 
d'esquerres. Sincerament, l’estupefacció davant d’aquestes afirmacions en segons 
quines reunions em fa pensar que no han llegit els efectes d’aquesta ordenança 
inspirada en la de Barcelona. Allà l’ordenança va ser aprovada pel PSC quan era al 
govern sense grans efectes (gràcies al treball que va fer algun càrrec electe d'aquell 
consistori   perquè no s’implementés) però quan va entrar CIU a l’alcaldia 



l’ajuntament va aplicar fil per randa el document. El resultat han estat les nombroses 
alertes de la Síndica per l’estigmatització i sanció dels sense sostre que acumulaven 
més de 100 multes.  A Castellar no serà gaire diferent i volem un bon document no 
pegats a certes accions que passin per la bondat de qui governi i els equilibris que 
pugui fer amb una ordenança injusta. 
Recordem doncs que són els poders públics aquells que, mitjançant polítiques 
socials, han de resoldre els processos i les situacions d’exclusió social que 
s’expressen en l’espai urbà.   No és l'hora de la repressió, que altres problemes 
tenim. Caminem cap a un futur il.lògic, anem amb compte. 
El tercer punt fa referència a 
3.- L'Adequació a les llibertats fonamentals 
I concretarem sobre  -La llibertat d'expressió 
L'actitud prohibicionista que s'adopta en la difusió a través de pancartes, cartells i 
fulletons a partir de l'article 20 limita la possibilitat de comunicar i expressar-se 
lliurament. Així, l’article s'estableix que: “La col·locació de cartells, tanques, ròtols, 
pancartes, adhesius, papers enganxats o qualsevol altra forma de publicitat, anunci o 
propaganda, haurà d'efectuar-se únicament en els llocs expressament habilitats a 
l'efecte per l'autoritat municipal. És prohibida la col·locació de cartells i pancartes en 
edificis i instal·lacions municipals, en qualsevol espai públic o element del paisatge i 
el mobiliari urbà o natural, sense autorització expressa de l'Ajuntament”. 
Per altra banda, també s’estableix que: “Es prohibeix col·locar publicitat sobre la part 
exterior dels vidres dels vehicles, així com escampar i llançar tota classe de fulletons 
o papers de publicitat comercial o qualsevol material similar en la via pública i en els 
espais públics” 
No s’ha d’oblidar que el dret a comunicar i a expressar-se públicament pot quedar 
impossibilitat en el seu exercici si es prohibeix precisament l’ús dels instruments de 
comunicació que tenen al seu abast les persones i els col·lectius amb menys recursos 
econòmics. Cal recordar que són precisament aquestes persones les qui tenen més 
dificultat per accedir als mitjans o canals convencionals o institucionals. Permetre i 
garantir que s’escolti la veu d’aquells que sofreixen privacions o discriminacions de 
qualsevol tipus, 
per minoritàries que siguin, resulta fonamental per preservar l’essència del sistema 
democràtic. 
Així mateix, l’al·lusió a les pancartes sembla pretendre prohibir una forma de 
protesta que es produeix en certes manifestacions de caràcter alternatiu. 
La previsió d’aquestes mesures pot suposar en realitat l’exercici de censures 
encobertes sobre els comunicants o altres formes d’expressió escrita, quan els 
continguts es considerin inapropiats o incòmodes per les autoritats municipals. 
En aquest sentit, entenem que hi ha disposicions a l'Ordenança que excedeixen la 
competència sancionadora atribuïda, ja que poden atemptar contra elements del 
contingut essencial de drets fonamentals i llibertats públiques, especialment els 
vinculats a la llibertat d’expressió. 
4.- Principi de proporcionalitat i règim sancionador 
Les sancions són l'aspecte més novedós de l'ordenança per bé que en les 
declaracions a premsa s'hagi volgut emfasitzar sobre la commutació als serveis de la 
comunitat. Escrit està i així quedarà per qui governi en un futur. 
Hem de recordar que les mesures d’intervenció i el seu complement constituït per les 
infraccions i les sancions no han de ser imposades quan la situació econòmica no ho 
permet. És un pràctica rebutjable establir normes sabent que no podran ser 
complides, com en el cas de la mendicitat. Com dèiem, en ciutats com Barcelona 
articles d’aquest tipus han servit per criminalitzar el pobre i l’exclòs. A Castellar 
practicar la mendicitat pot ser considerat falta lleu (fins a 600 euros). Rentar-se en 
fonts públiques és falta greu (de 600 a 1500 euros) i acampar a la via pública, 
també. Per altra banda, la criminalització dels i les treballadores sexuals també ha 



donat peu a llocs on l’ordenança s’ha aplicat a exercir la prostitució a espais amagats 
i perillosos o a la indústria de la prostitució. Recordem que la prostitució a l’Estat 
espanyol no està prohibida. El debat està obert, però multar a la víctima no sembla 
adequat per cap perspectiva sensible a les persones vulnerables. 
5.- Jurídicament 
La inseguretat jurídica a que dona lloc la indefinició del text pot facilitar actuacions 
arbitràries i discriminatòries que estigmatitzin o criminalitzin determinats col·lectius 
creant un imaginari de persones rebutjables o indesitjables. Així per exemple l'ampli 
marge d’interpretació policíaca per considerar si hi ha retribució econòmica en 
l'oferta de serveis sexuals, si l'ús que es realitza dels espais públics és impropi, si hi 
ha "col·laboració" en les diferent conductes sancionades, com ara venedors 
ambulants, prestació de serveis no autoritzats, etc. és llarga.  
En definitiva i per acabar creiem que_ 
- L’ordenança no aporta cap valor afegit i caldria preguntar quina situació conflictiva 
es dóna a Castellar que abans no podíem fer front i ara si que podrem fer front amb 
aquesta ordenança? 
-  L’ordenança vol regular accions que ja estan regulades pel Codi Penal o altre 
legislació. No cal tornar-les a posar a un text local, ni molt menys reinterpretar-les 
de manera restrictiva. 
-  Hi ha un excessiu moralisme en moltes parts de l’articulat. 
-  Les conductes “desordenades” (que no delictes) es fan front amb polítiques 
públiques i no amb prohibicions. Ventall de polítiques socials, de joventut, de 
ciutatadania, d’igualtat a prioritzar. L’Obsessió punitiva i l’aliança del PSC amb el PP i 
CiU no ens deixa de sorprendre.   
Un municipi obert i vital, preocupat pels drets individuals i col.lectius, no pot ser en 
cap cas igualada al “caos” on sembla que visqui Castellar del Vallès amb aquest 
document, o almenys sembla  que aquest Ajuntament així ens ho vol fer creure.   
Aquesta és l'ordenança de l'incivisme i no de la convivència, aquest és un document 
basat en el perill a què estem sotmesos i no a la cohesió i a la seguretat ciutadana, i 
és per aixó que el nostre vot serà en contra. 
El Sr. Victor Martos pel PP també intervé tot dient que és curiós com que a la 
primera part del títol d’aquesta ordenança no ha sabut  treballar amb totes les forces 
d’aquest Consistori, però des del partit popular estem satisfets del civisme mantingut 
amb els tècnics i els altres grups municipals alhora de treballar i de la forma amb la 
que aquest document ha quedat elaborat. Abans de continuar volem felicitar al 
personal del nostre Ajuntament, administratius, tècnics i equip de govern, tots ells 
han fet una feina ben feta adaptant i modificant en tot cas les esmenes a un 
document digne de qualsevol població, dotant d’eines i sent, previsors de les 
mesures a prendre davant de situacions actuals i futures. Es porta a ple un document 
extens i amb eines poder desenvolupar una ciutat més amable acollidora i sostenible, 
perquè tothom qui hi visqui o ens visiti gaudeixi de la nostra Vila i la faci seva. 
Garantir els drets i deures de la ciutadania respectant els principis bàsics d’igualtat i 
de no discriminació és una obligació és una obligació i en aquest sentit des del partit 
popular compartim i creiem que així s’ha fet amb aquesta única finalitat. És per tot 
aixó que donem el nostre vot favorable a aquest document i que a més amés el fem 
també nostre. 
El Sr. Alcalde,  intervé per dir que avui el que estem aprovant aquí és una 
ordenança, una ordenança és un instrument, és una norma municipal i per tant no es 
pot confondre sota  cap concepte amb els programes, amb els plans, amb les 
iniciatives de tipus social i a més a més son conegudes per tothom i son 
complementàries necessàriament al treball que s’està realitzant. Una cosa és una 
ordenança en la qual es tipifiquen tot una sèrie d’activitats, comportaments, actituds, 
les quals entenem que han de ser tipificades com sanció, i per aixó s’han buscat 
fórmules per tal que la sanció no sigui pura i exclusivament econòmica, sinó que 



incorpori també aquesta basant social de poder interioritzar les normes elementals 
de convivència i civisme a través de la commutació, a través de treballs per la 
comunitat, i aixó no vol dir ni ens inhabilita per reconèixer tota la feina que s’està 
fent. Des de l’any 2007 en que es comença a detectar indicis de situació de crisis 
econòmica i per tant de que hi hagi molta més gent que pugui exclosa en una 
situació de debilitat i fragilitat, s’ha duplicat el pressupost pel que fa referència a 
serveis socials. Les politiques inclusives les estem fent,  en junta de portaveus s’ha 
comentat un dels projectes que s’estan realitzant des de l’àmbit educatiu com potser 
el projecte TRIA, i per tant el que estem fent és complementar tota la feina a favor 
de fer una municipi inclusiu a través d’una ordenança, que tenen la major part de 
municipis, per facilitar la detecció de comportaments de debilitat a través dels 
serveis socials municipals. 
S’obra un torn de replica amb la Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu, tot dient 
que ja sabem que òbviament l’administració electrònica segurament no tindrà grans 
diferències amb altres municipis, però avaluar el focus d’incivisme que hi ha a 
Barcelona no és el mateix que hi pot haver a Castellar del Vallès, perquè les 
característiques son completament diferents i aixó és que nosaltres exigíem des del 
nostre grups, una personalització, una concreció d’aquest treball a nivell de Castellar, 
perquè sinó la realitat superarà al document. Nosaltres creiem que la filosofia nova 
que transcendeix en aquest document és nova, i em sobte que sigui incoherent amb 
la feina que fan els serveis socials. De totes maneres hi haurà temps per fer-ne les 
seves al·legacions i el nostre grup està disposar anar fins al final perquè aixó no 
s’aprovi. 
El Sr. Alcalde  torna a intervenir per dir que curiosament aquesta ordenança s’ha fet 
conjuntament amb els serveis socials municipals i atenent també les necessitats que 
es copsen per part dels serveis socials. Òbviament no es pot ni comparar d’incivisme 
que hi pot haver en una ciutat com Barcelona, amb una Vila com és al de Castellar, 
però tots els municipis majors de 20.000 habitants tenen aquesta ordenança. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU      (19) dels regidors del PSC, CiU i PP   
 Vots en contra:   DOS         ( 2)  dels regidors de l’Altraveu 

           Abstencions   :   CAP          
  
9.- PROPOSTA D’ADHESIÓ A L’ANU EUROPEU DE L’ENVELLIMENT ACTIU 
La societat catalana està experimentant un procés d’envelliment que formula nous 
reptes a les polítiques públiques. Aquest fenomen té especial incidència en les 
polítiques municipals que representen un gran repte social no solament per satisfer 
les necessitats de la població, sinó també perquè han de fomentar un envelliment 
més autònom i participatiu, així com un major reconeixement i incorporació del 
capital de la gent gran a la vida dels municipis. 
L’Organització Mundial de la Salut (OMS 2002) ha definit l’envelliment actiu com “el 
procés d’optimització de les oportunitats de salut, participació i seguretat amb la 
finalitat de millorar la qualitat de vida de les persones a mesura que aquestes 
envelleixen”. 
Amb l’objectiu de promoure i sensibilitzar els diferents agents de la necessitat de fer 
accions i projectes que afavoreixen la qualitat de vida de les persones grans i la seva 
participació en la societat, el Parlament Europeu i el Consell Europeu han declarat 
l’any 2012 l’Any Europeu de l’Envelliment Actiu i la Solidaritat entre Generacions.  Els 
objectius d’aquest Any són: 
- Sensibilitzar a la societat en general en relació a la importància de l’envelliment 
actiu i les seves diferents dimensions, i garantir que se li concedeix una posició 
prominent a les agendes polítiques. 



- Estimular el debat i l’ intercanvi d’informació, i desenvolupar l’aprenentatge mutu 
per a promoure polítiques d’envelliment actiu, identificar i difondre les bones 
pràctiques i fomentar la cooperació i les sinèrgies. 
- Oferir un marc per assumir compromisos i realitzar accions concretes que permetin 
desenvolupar solucions, polítiques i estratègies a llarg termini innovadores. 
- Promoure activitats que serveixin per a lluitar contra la discriminació per raó 
d’edat, superar els estereotips relacionats amb l’edat i eliminar barreres, en 
particular en el que respecte a l’ocupabilitat. 
L’Ajuntament de Castellar del Vallès comparteix aquests objectius, s’adhereix a 
aquesta celebració i contribuirà a impulsar programes i actuacions  locals per 
promoure l’envelliment actiu i que responguin a les necessitats del moment i 
s’adeqüin a les expectatives de la gent gran dels municipis. 
En conseqüència, atesos els motius exposats i la normativa aplicable, es proposa al  
Ple de la Corporació l’adopció dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a la Declaració 
del Parlament Europeu i Consell d’Europa de l’any 2012 “Any Europeu de 
l’Envelliment Actiu i la Solidaritat Intergeneracional.  
SEGON.- Notificar l’acord precedent a l’Instituto de Mayores y Servicios Sociales 
(IMSERSO), coordinador nacional de l’Any, i esdevenir una entitat associada a l’Any 
Europeu. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la regidora de Serveis Socials i Gent Gran, Sra. Glòria 
Massague,  PSC, tot dient que l ’any 2002 l’ OMS va definir l’ envelliment actiu com 
“el procés d’optimització de les oportunitats de salut, participació i seguretat amb la 
finalitat de millorar la qualitat de vida de les persones a mesura que envellim. 
La paraula actiu ha de fer referència a la participació continua en qüestions socials, 
econòmiques , culturals o cíviques , i no tan sols a la  capacitat d’estar actiu 
físicament . 
El Parlament europeu i el Consell europeu en la sessió del 14 de setembre de 2011 
van acordar que l’any 2012 fos “L’any europeu de l’envelliment actiu i de les 
relacions intergeneracionals”, per tal de promoure i sensibilitzar els diferents agents 
de la necessitat de fer accions i projectes per millorar la qualitat de vida de les 
persones grans, així com la seva participació en la societat. 
Els objectius d’aquest any són: Sensibilitzar a la societat en general en relació a la 
importància de l’envelliment actiu i les seves diferents dimensions i garantir que se li 
concedeixi una posició permanent en les agendes politiques, estimular el debat i 
l’intrecanvi d’informació i desenvolupar l’aprenentatge mutu per promoure politiques 
d’envelliment actiu i identificar i difondre les bones practiques i fomentar la 
cooperació i sinergies. Oferir un marc per assumir compromisos i realitzar accions 
concretes que permetin desenvolupar solucions, polítiques i estratègies a llarg 
termini i innovadores. Promoure activitats que serveixim per lluitar contra la 
discriminació per raó d’edat i superar els estereotips relacionats amb l’edat.     
L’ajuntament de Castellar i des de l’any 2007 ja compta amb la Regidoria de Gent 
Gran, els objectius de la qual són precisament aquest que acabo de llegir. 
És per tot això que volem adherir-nos a aquesta celebració i contribuir a impulsar 
programes i actuacions locals per promoure l’envelliment actiu i que responguin a les 
necessitats del moment i s’adeqüin a les expectatives de les persones grans del 
municipi. 
Intervé per CiU la Sra. Bea Garcia,  tot dient que, com no pot ser d’una altra 
manera, el nostre grup comparteix de la primera a la última línia d’aquesta adhesió i 
aprofitem per oferir tot el nostre suport a equip de govern per al desenvolupament 
de tots els objectius que aquí es plantegin, per tant el nostre vot serà favorable. 



Pel PP el Sr. Victor Martos,  diu que és opinió d’aquest grup municipal que a la 
nostra Vila l’envelliment actiu es patén a les nostres entitats, tenim diverses 
actuacions en aquest sentit, l’aula és una d’aquestes accions que compte amb el 
suport de l’Ajuntament, per altra banda els mitjans de comunicació també tenen el 
seu espai, tenim diverses accions on la gent amb més anys de vida fan tasques i 
activitats de lliure, és possible que dins d’aquesta iniciativa podem créixer i fer més 
polítiques a ser més innovadors. L’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a 
la declaració del Parlament Europeo i consell d’Europa de l’any 2012, any europeu de 
l’envelliment actiu i de la solidaritat intergeneracional és una manera de continuar 
amb aquesta tasca, i des de la secció del Partit Popular sempre es donarà 
recolzament a aquest govern i a aquestes propostespropostes. Per tot aixó el nostre 
vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
10.- RATIFICACIÓ MOCIÓ DE SUPORT A LES ENTITATS D’INSERCIÓ  
        LABORAL PER A GARANTIR LA CONTINUÏTAT DELS SEUS SERVEIS 
A la vista de la instància subscrita per els representants de TEB Vallès SCCL., i Grup 
Cooperatiu TEB, adjuntant la proposta que la Federació DINCAT ( Discapacitat 
Intel·lectual de Catalunya) fent arribar la present moció. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Ratificar  la moció aprovada per la Junta de Govern Local del dia 19 de juny de 
2012, que es transcriu a continuació: 
 
“El Projecte de Llei de Pressupostos de l’Estat per al 2012 contempla una disminució 
de la partida per a Polítiques Actives d’Ocupació per a les comunitats autònomes en 
un import del 56,92%. A Catalunya representa més de 252 milions d’€. En una 
situació de crisi global, aquest Ajuntament considera prioritari promoure accions de 
protecció per als col·lectius més vulnerables, entre les quals es troben les persones 
amb discapacitat o trastorn mental amb especials dificultats d’inserció al mercat de 
treball. 
Per aquesta raó,  la Junta de Govern Local es proposa l’adopció dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER .- Instar al Govern de la Generalitat a: 

1. Aprovar urgentment un Pla de polítiques actives per a les persones amb 
discapacitat, que contempli un model global que asseguri la continuïtat dels 
serveis d’inserció laboral a la empresa ordinària, amb eines com el  treball 
amb suport, i dels Centres especials de Treball. 

2. Aprovar de manera consensuada amb totes les organitzacions del  sector, un 
Pla estratègic per els CET que, a partir de la singularitat i especificitat 
d’aquests centres a Catalunya, contempli mesures per a la seva sostenibilitat, 
reestructuració i  revitalització amb l’objectiu  de garantir la seva viabilitat 
financera i la seva competitivitat econòmica mitjançant l’impuls de línies de 
negoci viables, formació i inversió. Alhora, aquest Pla, també haurà de 
contemplar un model integral que inclogui  les quanties de les subvencions en 
funció dels graus de discapacitat, característiques empresarials del centres i 
localització territorial d’aquests. 

3. Mantenir els ajuts als Centres especials de treball d’iniciativa social, 
assegurant la subvenció del cost salarial corresponent al lloc de treball de fins 
el 75 % del salari mínim interprofessional per als treballadors amb 
discapacitat amb especials dificultats. 

4. Garantir que a la subvenció del cost salarial corresponent al lloc de treball de 
fins el 75% del salari mínim interprofessional es puguin acollir els centres 



especials de treball que creïn nous llocs de treball ocupats per persones amb 
discapacitat amb especials dificultats. 

5. Garantir els serveis d’inserció a l’empresa ordinària per a persones amb 
discapacitat amb especials dificultats. 

6. Incidir al nou Govern de l’Estat per tal d’aconseguir que les aportacions 
d’ambdós governs per assolir els punts 2 i 3 d’aquesta moció en cap cas 
siguin inferiors a les de l’any 2011.  

SEGON.- Així mateix, aquest Ajuntament es compromet a: 
1. Requerir per escrit, a través d’una carta, a la Ministra d’Ocupació i Seguretat 

Social, Fátima Báñez, que el Govern Estatal aporti els recursos econòmics 
suficients per a donar compliment a allò que dicta la normativa en concepte 
de subvencions. 

2. Potenciar clàusules socials en la contractació pública d’aquest mateix 
Ajuntament que permetin una discriminació positiva en la compra de serveis i 
productes que produeix el Tercer Sector i de manera especial els Centres 
Especials de Treball d’iniciativa social. En el termini de tres mesos farà pública 
una quota de reserva en aquest concepte. 

3. Establir un sistema de seguiment que permeti conèixer els contractes 
realitzats a partir de les clàusules socials i de manera especials els contractes 
reservats als Centres Especials de Treball. 

TERCER.- Notificar aquest acord al Govern de la Generalitat i a les entitats 
interessades. 
 
INTERVENCIONS 
En Sr. Alcalde intervé tot dient que és un punt atípic pel mode com es porta a 
aprovació, ja que al poder incloure’s en l’ordre del dia de la última sessió ordinària 
que es va celebrar el més de maig i vist el neguit  i la velocitat de com s’havia 
d’aprovar aquest acord, es va parlar amb part dels promotor d’aquesta iniciativa i es 
va fer una aprovació inicial, amb el vist i plau de tots els portaveus municipals en 
una junta de govern local. Tot seguit passa a fer-ne la lectura. 
Per CiU intervé la Sra. Bea Garcia, dient que el nostre grup està totalment d’acord 
amb tot el que es planteja en aquesta moció i ja es conegut que el grup de 
convergència i unió ha presentat diferents propostes tant al senat com al congrés 
defensant la continuïtat d’aquestes politiques. D’altra banda arrel de l’aprovació per 
part del govern central de la retirada de fons  per fer efectives aquestes subvencions, 
el govern de la generalitat ha optat per mantenir en fons propis les mateixes 
aportacions que es feien abans d’aquest decret. Pero per tal de poder mantenir 
aquestes polítiques ens cal obtenir el pacte fiscal. Sigui com sigui el nostre vot serà 
favorable. 
 
La Sra. Elisenda Alamany,  per l’Altraveu presenta la proposta dient que  la moció 
que presenta avui TEB Vallès i Grup Cooperatiu TEB conjuntament amb la Federació 
DINCAT és una mostra més que efectivament Catalunya i l’estat espanyol recula en 
els drets assolits en les últimes dècades. És cert que som en uns temps on cal 
repensar les polítiques que hem anat desenvolupant al llarg del temps, però no 
només amb un criteri d’austeritat sinó influït pels grans canvis globals que ens 
afecten. En aquest sentit, aquest atac frontal als sectors més desafavorits de la 
nostra societat, només ens fan pensar el criteri econòmic s’imposa a tot i que aquí 
sobreviurà el més fort, i segurament qui tingui menys escrúpols. 
"Això sí que no" era el clam de la manifestació que es va apropar el 20 de maig a 
l'Arc de Triomf de Barcelona per defensar el treball de les persones discapacitades. 
Denunciaven que la retallada suposa posar en perill la integració a la societat 
d'aquestes persones. La defensa dels discapacitats va ser una de les banderes de 
Catalunya des que es va recuperar l'autogovern, com una mostra de sensibilitat 



social que ens acostava a les democràcies del nord d'Europa i ens resistim a acceptar 
que integrar els discapacitats fos cosa de nou-rics, un caprici de temps de vaques 
grasses, un luxe de quan no ens venia d'aquí. Era, és, i serà - atendre un dret 
elemental que s'aguanta miraculosament per l'entusiasme, la capacitat de lluita de 
les famílies i per professionals que fan una lluita diària, com pot ser la de TEB 
Castellar. Avui toca defensar a fons línies que són tan vermelles que haurien de fer 
envermellir qui les traspassa. La convocatòria Això sí que no  és un crit desesperat 
davant de la retallada del 56% en polítiques d'ocupació del govern de l'Estat. 
L'expressió és encertadíssima, marca la ratlla de la indecència, que ho és per si 
mateixa, i encara més quan es comparen els imports amb els ajuts a la banca. En 
temps de protestes i de retallades és difícil aconseguir captar l'atenció i sobretot 
mantenir la tensió. Cal prioritzar i no permetre retrocessos vergonyosos. Per això 
tocarà tenir interioritzada l'expressió "Això sí que no", i utilitzar-la amb justícia, 
empatia i contundència en els casos en què, clarament, no hi ha dret. I aquest és un 
dels exemples més flagrants. 
Un pas enrere en aquest sentit són molts anys de lluita per terra, recuperar l’espai 
que potencialment es pot perdre arran d’una retallada tant gran pot costar anys i 
anys de nous esforços a un col·lectiu al que no se li ha regalat mai res, ans el 
contrari. Degut a la injusta posició a la que se’ls ha relegat per part de la societat 
s’ha hagut de lluitar molt de valent des de molts llocs, aquí a Castellar, TEB n’és un 
molt bon exemple. 
Personalment ser a prop de qui treballa i col·labora amb una fundació per a la 
inserció laboral de discapacitats físics i psíquics ens fa ser conscients de la immensa 
fragilitat  d’usuaris i familiars i de la dimensió de l’afectació. Veure de prop la tasca 
que fan de manera tan constant i apassionada, afavoreix el coneixement de la seva 
realitat present i la dificultat de donar resposta a un futur ple d’inseguretats.  
Les xifres de la retallada no són cap broma. Estan en període de caducitat 7300 llocs 
de treball i 100 entitats; unes 980 persones deixaran de rebre formació i 500 
professionals poden perdre el seu lloc de treball. Però les xifres tenen nom i 
cognoms. Quants disminuïts psíquics o físics perdran l’esperança de sentir-se útils? I 
com podran fer-se’n càrrec moltes famílies? Aquestes són les dades intangibles de la 
vessant humana d’aquesta mesura. 
I es que ja hem arribat al moll de l’ós, perquè atrevir-se amb el més feble, no 
aprofundir en les vàlues d’un col·lectiu, si no aprofitar aquells aspectes poc 
competitius d’un sector de la societat per deixar-lo tirat al voral de la carretera no és 
propi d’un estat de dret. És per això que el nostre vot i la nostra voluntat és la 
d’estar al costat d’aquestes entitats, que lluny de quedar-se en la reivindicació 
demanen un pla de polítiques actives a la Generalitat per a les persones amb 
discapacitat. 
A nivell local, però, també tocarà treballar per potenciar les clàusules socials en la 
contractació pública d’aquest Ajuntament, així com per fer un seguiment d’aquestes. 
Ens tindran per escoltar i treballar qualsevol proposta en aquest àmbit. No hi ha cap 
dubte que viure en desigualtats, no només afecta els més febles sinó que és cosa de 
totes i de tots. 
Per PP intervé el Sr. Antonio Carpio,  tot manifestant l’agraïment a TEB Vallès per 
la invitació feta per poder visitar les seves instal·lacions. Durant la visita vaig poder 
comprovar  el gran treball que porta a terme aquesta entitat, enhorabona pel vostre 
gran treball. 
Tal i com vaig deixar pales en la reunió mantinguda amb TEB Vallès, des del partit 
popular de Castellar del Vallès, ens sap greu que en el projecte de llei dels 
pressupostos de l’estat per a 2012 hi hagi hagut una disminució en la partida per a 
polítiques actives i d’ocupació. Aquest grup municipal ha mantingut reunions amb el 
grup parlamentari popular perquè es posin mans a l’obra i treballin per aconseguir 
aquests ajut novament.  



El partit  del PP català ja s’ha post en marxa per intentar garantir un pla de polítiques 
actives per les persones amb discapacitat a Catalunya. Des del nostre grup municipal 
es compromet per a  treballa per aconseguir prioritzar els ajuts en els centres 
especials  de treball d’iniciativa social com TEB Vallès, assegurant la subvenció dels 
cost salarial corresponent al lloc de treball pels treballadors amb discapacitat en 
especials dificultts. El nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
11.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
11.1.- No n’hi ha  
 
12.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
S’inicia el torn amb el grup de CiU i la Sra. Bea Garcia, tot dient  
“Atès que a la nostra vila enguany l'Ajuntament, malgrat assegurar que no ha fet 
retallades en aspectes socials ni educatius, no organitza els tradicionals Casal d'Estiu 
a la vila, amb la consegüent pujada de cost per a les famílies. 
Atès que ens hem assabentat de que les condicions imposades per SIGE per a l’ús de 
la piscina municipal per part de les entitats són totalment inacceptables i abusives 
perquè es demana el preu de l’entrada ordinària pels infants i monitors assistents. 
Atès que l’estada a l’equipament es limita a una hora i en la franja horària que SIGE 
determina sense cap més opció. 
Atès que qualsevol usuari que satisfaci el mateix preu pot utilitzar la piscina des de 
que s’obre fins que es tanca. 
SOL·LICITA: 
A l’equip de govern explicacions al respecte de tan desafortunada actuació vers als 
casals d’estiu que organitzen les entitats del poble i quines accions posarà en marxa 
perquè Sige recondueixi aquesta situació.” 
 
Per l’Altraveu el Sr. Xavi Bella,  intervé i diu que pensem que una nova 
problemàtica apareix amb els casals d’estiu, com ha dit la regidora de CiU, ja que les 
entitats que els organitzen han manifestat la poca accessibilitat que es té a 
l’equipament i la dificultat per arribar a acords amb la concessionària. Alguns dels 
problemes: 
1.- Els casals tenen problemes per accedir a les hores que s’imposen des de SIGE, 
sense que cap alternativa els sigui oferida. Així que algun d’ells, s’ha vist forçat a 
reduir la freqüència aquesta activitat o, simplement, no fer-la. 
2.- Els drets d’un usuari puntual, haurien de ser les mateixes que les que tenen els 
grups de casal. És a dir, que no es pot fer pagar una entrada per 1 hora al mateix 
preu que la que suposa el gaudi d’un dia de la instal·lació. Això fa que l’entrada 
resulti abusiva. 
3.- La cancel·lació d’activitats compromeses per part de SIGE amb els casals es fa 
sovint amb un dia d’antelació i sense cap explicació que ho justifiqui. 
4.- Les condicions, els preus i el tracte fa pensar que es vol treure un rèdit del casal 
organitzat per la mateixa concessionària, la qual cosa suposa una estratègia 
d’empresa poc ètica tenint en compte que l’equipament és municipal.   
PREGUNTEM: 
PRIMER.- L’ajuntament  té constància de totes aquestes pràctiques que s’estan duent 
a terme respecte als casals d’estiu i als infants de Castellar del Vallès?  
SEGON.- Quin compromís i accions emprendrà l’ajuntament de Castellar del Vallès 
per tal que la concessionària reconsideri la seva funció de complex municipal al 
servei del nostre poble?  
La Sra. Pepa Martinez,  PSC, respon tot dient que l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès, enguany ha optat per no organitzar cap casal d’estiu, atès que l’oferta 



d’activitat de lleure durant aquest període es prou amplia i diversificada per atendre 
la demanda real existent. 
També perquè la situació econòmica municipal no ens permet assumir un volum de 
despeses tant elevat . En anteriors exercicis, els cost que suposava el casal d’estiu 
municipal per a una família era semblant al que podria ocasionar la participació en 
altres casals similars organitzats en el municipi. El fet que l’ajuntament no faci oferta 
de casal d’estiu creiem que no ha de suposar cap increment de cost per a les famílies 
i per aquelles que han necessitat ajut econòmic. Es va obrir un període  per tal de 
poder demanar beca. Com cada any l’Ajuntament de Castellar del Vallès cedeix l’ús 
d’equipaments gestionats directament pel consistori municipal per als seus projectes 
d’activitats de lleure d’estiu a totes les entitats de Castellar que ho sol·licitin. Aquest 
ús condiciona la disponibilitat i la demanda de cada equipament. Les entitats usuaris 
estan exemptes del pagament de les taxes o preu públics corresponents. La piscina 
exterior del complex esportiu Puigverd forma part de la gestió adjudicada a Sige 
2005, SL, i aquesta esta subjecte a l’aplicació de l’ordenança municipal que regula 
els preus d’ús d’aquesta instal·lació. Enguany pel que fa referència a la piscina 
exterior s’han mantingut els preus vigent a l’exercici 2011 en base a aquest preu, 
Sige aplica entre un 5% i un 10% d descompte per a cada infant i l’entrada de 
monitor responsable dels diferents grups d’usuaris es gratuïta. D’altra banda 
l’Ajuntament ha informat a les diferents entitats sense ànim de lucre que han 
sol·licitat l’ús d’equipament municipals, que l’ús de les piscines descobertes s’havia 
de tractar amb els gestors corresponents i que no es podria aplicar l’exempció del 
pagament dels preus vigent com en els equipament de gestió directa.  Hem de 
suposar que cada entitat que hagi acordar l’ús de la piscina exterior de Puigverd 
haurà previst el cost corresponent a la piscina i haurà d’incorporar en el preu la seva 
activitat. En relació a la franja horària destinada a casal la majoria d’entitats han 
sol·licitat fer-ne ús entre les 10’30 i la 1, entre aquets horari coincideixen tots els 
grups de casals que comparteixen aquest ús de casals amb la resta d’usuaris, aixó 
suposa que ha calgut fer una distribució de l’ocupació al llarg de la setmana en base 
als límits d’aforaments existents. En estius anterior eren els usuaris que no formaven 
part de cap grup d’activitats els que es queixaven d’un excés  d’infants i joves dels 
grups dels diversos  casals. Ens conformen  els responsables de Sige que no hi 
hauria cap dificultat per als grups de casal d’estiu que tinguessin la possibilitat de fer 
us de la piscina a partir de la una i al llarg de tota la tarda. L’assignació dels horaris 
s’ha fet en base a la data de presentació de les demandes, el  mateix casal de Sige 
ha reduït la seva previsió inicial d’horaris d’ús de piscina exterior per a poder atendre 
demandes d’altres casals. Els horaris s’han confeccionat amb anterioritat a l’inici dels 
casals i cada casal sap els dies i les hores que li corresponen, s’ha donat el cas de 
manera puntual que grups d’altres casals han anat a la piscina en horari diferent als 
acords i aixó ha ocasionat certes discrepàncies. Aquesta situació no es pot entendre 
com una activitat cancel·lada sinó com un desajust en els horaris establerts per part 
de les entitats. 
L’Ajuntament continuarà promovent que a Castellar del Vallès hi hagi una oferta 
d’activitat d’estiu suficient per atendre les demandes de les famílies posant a l’abast 
de les entitats els equipaments que gestiona directament- també mantindrà la vetlla 
perquè es respectin els temes acordats en l’adjudicació de la concessió 
administrativa  del complex esportiu Puigverd, i ha traslladat aquesta problemàtica 
als responsables de l’empresa concessionària que s’han mostrat oberts a estudiar 
propostes que suposin una millora en la prestació d’aquest servei. 
 
La següent pregunta es coincident el grup de l’Altraveu i el Partit Popular 
Comença el Sr. Xavi Bella, per l’Altraveu, i exposa que en junta de portaveus s’ha 
acordat que ens cedien el torn perquè la pregunta era coincident, però es demana 
que consti en Acta  que es fa així de mutu acord. 



“El passat divendres u de juny de 2012 el conseller de sanitat de la Generalitat de 
Catalunya, sr. Boi Ruiz, va venir a Castellar en visita institucional per inaugurar les 
obres de remodelació del CAP de Castellar. 
ATÈS que els regidors del grup municipal de L’Altraveu per Castellar no van ser 
avisats de la visita institucional, 
ATÈS que l’alcalde va fer saber que no s’avisava als càrrecs electes de l’oposició per 
“garantir la seguretat de l’autoritat pública”, 
Vist que la mesura de no informar a ciutadans i càrrecs públics contrasta amb la 
publicació de l’acte a la web de la generalitat, on sí que s’havia informat de que el 
conseller Ruiz visitaria Castellar el divendres u de juny, 
Vista  la proposta de l’alcalde ara fa un any en campanya electoral d’oferir “ma 
estesa” a tots els grups municipals, 
Des de L’Altraveu considerem que aquesta actuació és deslleieltat institucional i 
manca de transparència, i ens sembla una greu falta de confiança envers la 
ciutadania i la resta de grups polítics i de representants públics elegits per tots els 
ciutadans. 
És per tot això que L’Altraveu pregunta: 
- Quines són els motius que van portar a l’equip de govern i el seu alcalde, a no 
convocar ni informar als càrrecs electes de l’oposició de la visita institucional del 
conseller de la Generalitat? 
Respon el Sr. Alcalde,  i diu que no van ser informats el càrrecs electes de l’oposició 
ni tant sols van ser informats els càrrecs electes de l’equip de govern i única i 
exclusivament van assistir a aquest acte d’inauguració al regidora de salut. Primer 
perquè és una cte que no estava organitzat per part de l’Ajuntament, l’acte estava 
organitzat pel departament de Salut, i finalment perquè la principal obligació és 
mantenir la seguretat en el municipi, i hi havia la possibilitat de que no hi hagués 
seguretat. Per tal com els hi vaig expressar en correu electrònic just desprès de la 
inauguració, per aixó no van ser informats. 
 
La última pregunta la fa el Sr. Antonio Carpio, el PP i diu: l’any passat es va 
aprovar una moció presentada pel grup municipal de l’Altraveu en què s’instava a  
prendre una sèrie de mesures en ajuda d’aquells veïns de Castellar que estiguessin 
immersos en algun Procediment judicial que pogués comportar la pèrdua del seu 
habitatge, l’aprovació va ser per unanimitat. 
Donat el temps transcorregut i la importància de la qüestió. 
1.- Aquest grup municipal demana a l’equip de govern quines actuacions s’han dut a 
terme sobre aquesta m,matèria, davant quines institucions i davant quines persones. 
2.- Quantes persones s’han vist beneficiades gràcies a la intervenció de l’Ajuntament 
i quines son o seran les línies d’actuació de l’equip de govern davant una matèria 
tant sensible. 
Respon la regidora de l’àmbit, Sra. Glòria Massague,  PSC, i diu que  abans de 
contestar, torno a recordar que tenim formalitzada una comissió per tractar sobre 
aquest temes , que ens reunim totes les setmanes , polítics i tècnics tant d’habitatge 
com de serveis socials.  I cada 15 dies també s’incorpora personal del departament 
de promoció econòmica i ocupació. 
Les actuacions que es fan són: 

- orientació. 
- Intermediació : de tres tipus diferents, la primera entre usuaris i les 
respectives entitats financeres, donant ajuts econòmics directament des de la 
comissió, o be es fa el tràmit d’ajuts personalitzats de la Generalitat. ( Són ajuts per 
garantir l'habitatge a les persones amb dificultats greus per pagar el lloguer o les 
quotes d'amortització hipotecària. Aquestes prestacions econòmiques són a fons 
perdut, de caràcter personal i s'atorguen en situacions d'especial urgència.) . La 



quantitat màxima de la prestació és de 3.000 € i es pot demanar, com a màxim, 
durant 12 mensualitats, encara que els imports no sumin la quantitat anterior. 
- D’altra banda també fem derivació tant  a l’Assessoria jurídica de l’Ajuntament  
com a Ofideute. Que Ofideute és un servei d’informació i assessorament adreçat a les 
famílies amb dificultats per atendre el pagament dels préstecs hipotecaris i que es 
troben, per aquesta causa, en risc de perdre el seu habitatge principal, de l’ Agència 
de l’habitatge de Catalunya. 
1- Quantes persones s’han vist beneficiades gràcies a la intervenció de 
l’ajuntament i quines són o seran les línees d’actuació de l’equip de govern davant 
d’una matèria tan sensible?  L’Any 2012 En total 12 famílies o unitats de 
convivència: 
5 famílies  quan encara no estava iniciat el procés d’execució , s’ha fet intermediació 
amb l’entitat bancària i de moment s’ha aturat el procés. 
3 famílies mes on el procés tampoc estava iniciat i es va tramitar l’ajut personalitzat 
de la Generalitat. 
2 unitats familiars, amb el procés d’execució d’hipoteca iniciat . Es va negociar amb 
l’entitat bancària arribant a un acord de dació en pagament i des de l’OLH se’ls va 
buscar un habitatge de lloguer amb el suport de la comissió per fer front a la fiança 
inicial mitjançant un minicrèdit sense interessos. 
1  altra unitat de convivència que es van adreçar a S. Socials quan el procés 
d’execució estava a punt de començar. Es van fer diferents accions: intermediar am 
l’entitat bancària, ja que un part del deute sí la podien  assumir, els hi vam tramitar 
un ajut personalitzat per l’import màxim i un microcrèdit sense interessos.  
1 altra UC també amb hipoteca que els hi vam fer un microcrèdit sense interessos. 
Doncs sí molt sensible i més que ho serà després de les últimes retallades socials 
que ha fet el govern de l’Estat que és del partit que vostès representen. No només la 
pujada de l’IVA sinó la disminució del percentatge en l’atur, la disminució de FOGASA 
, més requisits per tal de poder acollir-se a l’ajut dels 426 € , la llei de la 
dependència, la supressió del subsidi per majors de 52 anys  un llarg etc. que no ens 
van explicar i que ens vem assabentar l’endemà amb la publicació del BOE.   En 
definitiva els col·lectius més vulnerables tornen a ser castigats per una situació que 
no han provocat i per tant aquesta llista que acabo de llegir, segurament d’aquí a 
uns mesos la podrem veure duplicada o triplicada. 
Les  línees d’actuació  que vol seguir l’equip de govern , evidentment són les de 
seguir recolzant i acompanyant les persones que es trobin en aquesta situació, i per 
tant mantenir la partida d’aquests ajuts. Però sincerament  també li haig de dir que 
cada vegada ens ho estan posant més difícil. L’increment de l’IVA també serà un 
sobrecost pel pressupost  de  l’ajuntament de l’any vinent , que dificultarà mantenir 
la quantia de totes les partides.   
En resum la nostra intenció és seguir en la mateixa línea, i si cal , que caldrà obrir 
noves vies d’actuació, malgrat les dificultats que en venen imposades per 
administracions superiors.  
 
A continuació es passa al torn de PRECS 
Pel PP el Sr. Victor Martos, intervé i diu: 
- demanem una revisió dels aparcaments  a la carretera de Sabadell amb el carrer 
Emili Carles Tolrà,  en aquest pas de la via principal s’estreny i els cotxes aparquen 
als dos costats de la via, sent aquesta una molt transitada i de vehicles de tot tipus, 
el fet d’aparcar a tots dos costats destorba per la falta d’espai, la lliure circulació 
molt mes quan es tracte del pas de camions. Quines solucions s’hi podrien trobar. 
Contesta el Sr. Alclade¸dient que bàsicament és eliminar aparcaments. 
 
El Sr. Xavi Bella,  per l’Altraveu:      



Voldríem fer un suggeriment respecte l’àrea de passeig de la carretera. L’àrea de 
passeig és un itinerari urbà d’uns 1700m de llargada que baixa paral·lel a la 
carretera B-124 des de la ronda de Tolosa fins una mica més avall del carrer del 
Garraf.  En el pla de mobilitat urbana es defineix com un camí verd, un camí per a 
vianants i bicicletes. 
Aquest camí arbrat i enjardinat es fa servir a diari per molta gent tant a peu com en 
bicicleta. 
Fa temps que el terra de sauló no té un bon manteniment i això el fa inaccessible i 
poc segur, i les persones amb mobilitat reduïda difícilment hi poden accedir en el seu 
estat  actual. 
Al llarg del camí trobem algun forat considerable, trams malmesos per manca de 
drenatge i zones on s’ha perdut la sorra i la que hi ha estar sense compactar, on 
s’enfonsen els peus o les rodes de les bicicletes al passar. 
Suggerim a l’equip de govern que faci arreglar el camí, que s’ocupi del seu estat 
d’abandó i el deixi en condicions accessibles i segures per els castallerencs. 
 
El Sr. Alcalde,  intervé per dir que s’havia preparat una declaració institucional per 
la mort del Sr. Ramon Casamada, que ara fa uns mesos es va aprovar en aquest 
mateix plenari  el fet d’atorgar-li la màxima distinció municipal, que és la medalla de 
la Vila, més enllà de l’acte en part d’homenatge que es podrà tributar al Ramon 
casamada el dijous previ a la festa major,  m’agradaria que últim record abans 
d’acabar aquest plenari, fós per ell, que  el record quedés amb na inscripció d’un 
polític i filòsof de l’antiga Roma, Ciceró, que deia: “l’agricultura és la professió pròpia 
del savi, la més adient al senzill, l’ocupació més digne per a tot home lliure”. 
Descansa en pau. 
 
Per acabar el  Sr. Alcalde desitja una bones vacances a tothom.  
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent tres quarts d’onze de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 


